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Известно, что Казахстан – лидер по всевозможным программам, 
проектам, стратегиям. При этом стало традицией принимать новые 
программы без всякого обсуждения предыдущих проектов. Вся 
информация – лишь о будущем развитии какой-либо отрасли. По этой 
причине большой любовью при подготовке проектов пользовались 
формы будущего времени глагола; редко упоминалось о том, что 
делается в настоящее время, а о том, что сделано – обычно избегали 
этого вопроса, и мало информации в прошедшем времени. 

БЕСІК ТЕРБЕТЕ 
АЛМАҒАН, 

ӘЛЕМДІ 
ТЕРБЕТЕ 

АЛМАЙДЫ...

Қытайдан тағы да қарыз алмақшы екенбіз. Біздің Үкімет бұл жолы шығыстағы 
көршімізден 100 миллиардтан астам теңгені несиеге беруді сұрап отыр. Бұл 
жолы да депутаттар бұған өз күдіктерін айтып қалды.

Дүниеде отбасы бақытынан асқан 
бақыт жоқ та шығар. 
Бұл ретте өзгелерге өнеге болар 
қазақ үйелмендері аз емес. Олар-
ды әр ауылдан, тіпті, қаладағы 
ынтымағы жарасқан қазақы 
шаңырақтар арасынан да таба-
сыз. Мен бұл сапар қазақтың көп 
отбасының бірі емес, бірегейі деп 
білетін жағдайға тереңірек үңілгім 
келді. 

6-7-бет5-бет

САЙРАГҮЛ ІСІНДЕ 
АБЗАЛДЫҢ ЕҢБЕГІН 
ЖОҚҚА ШЫҒАРУ – 
АДАМГЕРШІЛІК ПЕ?

КӨНЕ ТҮРКІ 
КҮНТІЗБЕСІН КӨРЕТІН 
КҮН ЖАҚЫН

РЕШЕНИЕ ПРОБЛЕМ 
МНОГОДЕТНЫХ СЕМЕЙ – 
РАЗВИТИЕ СЕЛА 

14-бет

2000 jylǵy 11 tamyzdan shyǵa bastady
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Заңда мемлекеттік 
қызметшілер бір парақтық 
қысқа декларация 
ғана толтыра алатыны 
көрсетілген. Олардың 
қатарына әкімдер, судьялар, 
министрлер мен депутаттар 
да кіреді. Шынын айтсақ 
солардың көбісі қаражаяу 
емес, бизнес саласынан 
келгендер. Қомақты 
пайда табатын қосымша 
кәсіптерін туыстарының, 
таныстарының атына 
жаздырып қойып, өздері 
«тақыр кедей» болып 
жүргендер қаншама. 
Былайша айтқанда бір 
қолымен бизнесін жүргізіп, 
екінші қолымен билік 
тізгінін ұстап отырғандар.

КЕҢІРДЕГІ КЕҢ 
КЕДЕНГЕ ҚАШАНҒА ДЕЙІН 
ҚАРЖЫ БӨЛІНЕДІ?

ДЕКЛАРАЦИЯ: 
БАЙЛЫҚТАРЫҢДЫ 
ЖАСЫРМАЙ ЖАРИЯЛАҢДАР!   

ВОЗДУШНЫЕ ЗАМКИ: 
ПОЧЕМУ В КАЗАХСТАНЕ БУКСУЮТ РЕФОРМЫ

МАРЖАН 
ЖЫРЛЫ 

МАРҚАБАЙ
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Халықаралық әйелдер күні 
қарсаңында ҚР Президенті 
Нұрсұлтан Назарбаев Ақордада 
бір топ әйелдер қауымымен 
кездесіп мерекелерімен 
құттықтады.  Кездесуге 
көпбалалы аналар, кәсіпкер 
әйелдер, танымал әртістер, 
ақын, құқық қорғаушы қыз-
келіншектер қатысты.  

АНАЛАР АЛДЫНДА 
БҮКІЛ ДҮНИЕ БАС ИЕДІ

ЖАҒДАЙЫ ТӨМЕНДЕРГЕ ЖӘРДЕМАҚЫ 
СӘУІРДЕН БАСТАП БЕРІЛЕДІ

КЕҢІРДЕГІ КЕҢ КЕДЕНГЕ 
ҚАШАНҒА ДЕЙІН ҚАРЖЫ БӨЛІНЕДІ?

Aqparat

САҒАДИЕВТЫҢ СҮРЛЕУІНЕН 
САҚТАНЫҢЫЗ, МИНИСТР ХАНЫМ!   

ШЫМКЕНТ ӘКІМДІГІНІҢ 
ТЫҢ БАСТАМАСЫ

ЖЕДЕЛСАТЫ ЖАСАЙТЫН 
ЗАУЫТ САЛУ ҰСЫНЫЛДЫ

Тынымсыз да тиімсіз ре-
формаларымен есте қалған 
Ерлан Сағадиевтың орнына 
келген су жаңа Білім және 
ғылым министрі Күләш 
Шәмшидинова үштілділікке 
қатысты өз ұстанымы мен 
алдағы жоспарларын білдірді.

«Заман талабына сай, балала
рымыз, ең бірінші, өз ана тілін, 
қазақ тілін білуі керек. Себебі, 
қазақ тілін біз тек Қазақстанда 
ғана дамыта аламыз. Екіншіден, 
жалпы интеграциялану үшін, 
басқа көрші мемлекеттермен 
жұмыс істеу үшін бізге орыс тілі 
мен ағылшын тілі де қажет. Міне, 
осы жағдайға байланысты қазір 
мектептерде пәндер қазақ, орыс 
және ағылшын тілінде оқытылып 
жатыр», – деді Шәмшидинова 
үкімет үйінде.

Министр мектептер пәндерді 
а ғ ы л ш ы н  т і л і н д е  о қ ы т у ғ а 
б і р т і н д е п  к ө ш е т і н і н  а т а п 
өтті. «Әрине, елдің бәрін көп 
толғандырып, көп шулатқан 
мәселе – ол пәндерді ағылшын 
тілінде оқыту. Осыған байланыс
ты министрлік қазір кадрлардың 
дайындығына қарай біртіндеп 
көшуді қарастырып отыр», – 
деді ол. Оның айтуынша, 2016 
жылы жоғары оқу  орында
рында ағылшын тілінде сабақ 

беретін мұғалімдерді даярлауға 
мемлекеттік тапсырыс берілген. 
Сол  тапсырыспен болашақ 
мұғалімдер келесі жылдан бастап 
университтерді бітіріп шыға бас
тайды. Сондықтан да балаларды 
ағылшын тілінде оқыту мәселесі 
кезеңкезеңмен, кадрлардың 
және мектептердің дайындығына 
б а й л а н ы с т ы  м е к т е п т е р д і ң 
қалауымен біртіндеп енгізіледі. 
«Біз қазір 15 мектеп немесе 20 
мектеп енгізсін деген талап 
қойып отырған жоқпыз», – деді 
Шәмшидинова.

Сағадиевтің тұсында қорда
лан ған проблемалар  жаңа ми
нистрге «мұра» болып қалғаны 
белгілі.  Күләш Шәмшидинова 
келесі жылы жаңа білім бағдар
ламасын дайындамақшы. «Біз 
Сағадиевтің саясатын емес, 
мемлекеттің білім саласындағы 
саясатын жалғастырамыз», – де
ген Шәмшидинова Сағадиевтың 
сүрлеуіне түсіп кетпесе болғаны.

Шымкент әкімдігі жабық ка-
бинеттер мен есік алдындағы 
күзеттен бас тартып, тың 
басқармашылық тәжірибеге 
көшпекші. 

Шымкент қаласы әкімінің 
орынбасары Данат Жуминнің 
а й т у ы н ш а ,  ш а һ а р  б а с ш ы 
сы Ғабидолла Әбдірахымов 
кәсіпкерлермен кездесу өткізіп, 
онда әкімдіктің бес бас қар
масында менеджмент ама
лын өзгертуді тапсырды. «Бұл 
нені білдіреді? Біріншіден, 
қала әкімінің орынбасары, 
яғни – мен және бес басқарма 
кабинеттік жүйеден – ашық 
кеңселік кеңістікке өтеміз. 
Біздің арамызда қабырғалар 
мен қабылдау бөлімдері, хат
шылар мен көмекшілер болмай
ды. Басшылардың кабинеттері 
әйнектен тұратын болады», – 
деді Данат Жумин Фейсбукте. 
Оның жазуынша, алдағы уақытта 

ашық есік саясаты жүзеге асыры
лады. «Екіншіден, біз халыққа 
жақындай түсеміз.  Есік ал
дын полиция қызметкерлері 
күзетпейтін болады. Мейлі 
кәсіпкер, инвестор, қарапайым 
азамат болсын ешқандай тек
серусіз азаматтарды қабыл
дайтын боламыз», – дейді ол. 
Қала әкімі орынбасарының 
айтуынша, «ашық» кеңседе 
барлық мемлекеттік органдар 
мен ұйымдардың өкілдері жина
лады. «Заманға сай амаләдістер 
жергілікті атқарушы органда 
қаншалықты тиімді болады? 
Мемлекеттік секторға әлемнің 
үздік тәжірибелері сіңісіп кете 
ала ма? Осы сұрақтарға жауап 
іздейміз», – дейді Данат Жумин. 
Эксперимент сәуір айында бас
талып, жыл соңында аяқталады. 
«Кейін қорытындысын шыға
рып, халыққа міндетті түрде ха
барлайтын боламыз», – деп түйді 
ол өз ойын. 

Депутаттар  өз елімізде жедел-
саты шығаратын зауыт салуды 
ұсынды. Өйткені әбден тозығы 
жеткен жеделсатылардың 
кесірінен апаттар жиі орын 
алып, адам өміріне қауіп 
төндіруде. 

Мәжіліс  депутаты Васи
лий Олейниктің айтуынша,  
Қазақстан бойынша 8,5 мың көп 
қабатты тұрғын үйде 23 мыңнан 
астам жеделсаты бар  екен. 
Олардың шамамен 40 пайызы 
қолдануға жарамсыз. Мерзімдері 
де әлдеқашан аяқталған. Сол 
үшін тұрғындардың өміріне 
үлкен қауіп төніп тұр. Әсіресе, 
Алматыдағы жағдай қиын. Мұнда 

екі мыңға жуық жеделсаты істен 
шыққан. Павлодар облысында 
мың жарым, Қарағанды облы
сында мыңға жуығы қолдануға 
жарамсыз. Сол үшін ел бойын
ша  жеделсатыда жаншылып 
немесе шахтасына құлап қаза 
тапқандар көп. Мәселен, Ал
матыда екі апта бұрын ауған 
соғысының ардагері жарамсыз 
жеделсатының құрбаны бол
ды. Одан бұрын Ақтөбеде де 28 
жастағы тележүр гізуші Айзат 
Әбдісамат жаншылып өлген. Сол 
үшін мәжілісмендер Индустрия 
және инфрақұрылымдық даму 
министрлігінен мәселені бір жола 
шешу үшін отандық жеделсаты 
шығаратын зауыт салуды ұсынды.

«Бүгін қандай әдемісіңдер 
бәрің! Керемет! Бүгін Сіздерді 
8 наурыз – Халықаралық әйел
дер күнімен шын жүректен 
құттықтайын деп шақырдым. 
Қазақстанның қызкеліншектері, 
аналар, апалар мына залдың 
ішіне сыймайды. Бүгін кеш
ке қарай үлкен концерт бола
ды. Сол жерде барлығыңызды 
тағы құттықтайтын боламыз», 
– деді Н.Назарбаев. Мемле
кет басшысының айтуынша, 
8наурыз асыл аналарымыз 
бен қызғалдақтай құлпырған 
аяулы қызкеліншектеріміздің 

Елбасы премьер-министр 
Асқар Мәмин мен оның 
әлеуметтік салаға жауап-
ты орынбасары Гүлшара 
Әбдіхалықованы Ақордаға 
шақырып алып, көпбалалы 
отбасылардың әр перзентіне 
берілетін жәрдемақыны бұған 
дейін айтылғандай шілде айы-
нан емес, 1-ші сәуірден бастап 
төлеуге тапсырма берді. 

Президенттің тапсырмасына 
орай ең бірінші әлауқаты өте 
төмен адамдарға бірінші сәуірден 
бастап жәрдемақы төленетін 
болды. Ал, басқасының бар
л ы ғ ы н а  ж ы л д ы ң  о р т а с ы 

Қытайдан тағы да қарыз 
алмақшы екенбіз. Біздің 
Үкімет бұл жолы шығыстағы 
көршімізден 100 миллиардтан 
астам теңгені несиеге беруді 
сұрап отыр. Бұл жолы да де-
путаттар бұған өз күдіктерін 
айтып қалды.

Қомақты қаржыға шекара
дағы 10 кедендік өткізу бе
к е т і н  ж а ң а р т ы п ,  т е х н и 
калық жабдықтар сатып ал
мақшы. Алайда депутаттар 
ми нистрлердің қарыз алуға 
құмарлығына күдікпен қарап 
отыр. Кезекті отырысқа кел
ген депутаттардың мереке ал
д ы н д а ғ ы  к ө т е р і ң к і  к ө ң і л 
күйін Қытайдың Экспорттық
и м п о р т т ы қ  б а н к і н е н  1 0 0 
миллиард теңге несие алғалы 
жатқан қаржы министрі Әлихан 
Смайылов бұзып берді. Анар 
Жайылғанова бастаған Мәжіліс 
д е п у т а т т а р ы  а л м а қ т ы ң  д а 
салмағы бар екенін еске салды. 
Алайда Әлихан Смайыловтың 
жауабы дайын екен. Үкімет 
кеден бекеттерін  қалпына 
келтіру жобасын қазынадан 
қаржыландыруға қауқарлы. 
Бірақ осынша ақшаны бірден 

мейрамы болса да, ерлер оны 
өте жақсы тойлайды. «Ананың 
құдіреті шексіз. «Оның  алдында 
бүкіл дүние бас иеді» деп тегін 
айтылмаса керек. Ерте заманда 
жауласқан жұрттың ортасына 
ана ақ жаулығын тастаған кезде 
соғыс тоқталып, бітімге келетін 
болғанын білеміз. Дәстүрімізді 
барынша сақтап келе жатқан 

нан бастап беріледі .  Бұған 
дейін айтылғандай, табысы 
төмен отбасылардың ғана әр 
перзентіне 21 мың теңгеден 
төленеді. Ал қалған әлеуметтік 
көмектердің мерзімі өзгеріссіз 
қалып отыр. Яғни 1шілдеден 
бастап мүгедек ұлқыздарды 
асырап отырған атаана мен 
күтушілердің ақшасы 30 пайызға 
өседі .  Сондайақ,  дәрігер, 
мұғал ім  сек ілд і  бюджетт ік 
қ ы з м е т к е р л е р  м е н  а у д а н , 
ауылдық жерлердегі мемлекет
тік қызметкерлер де жоғары 
айлықты бірінші шілдеден алмақ. 
Н.Назарбаев Үкіметке бюджет
ке ақшаның қалай түсіп, оның 

берсе, бюджетке артық салмақ 
түседі. Сондықтан министр 
несиені 2 пайыздық мөлшермен 
20 жылға Қытайдан алған жөн 
деді. Бұл ретте депутаттар былтыр 
Алматы облысындағы бір ғана 
«Нұр жолы» бекетіне 70 милли
ард теңге берген министрдің ісін 
сынға алған сияқты болғанмен 
бәрібір Қытайдан қарыз алу 
туралы келісімді бірауыздан 
бекітіп берді. Күдігі мол бұл 
жобаны тоқтату қолдарынан 
келмеді. 

Жаңа үкіметті сайладық деп 
мәз болып жатырмыз. Енді міне 
жаңа үкіметтің алғашқы күннен

біз әйел затын  қадірлейтін 
xалықпыз. Қазақ ұлты қыз ба
ланы әр уақытта алақанына са
лып, аялап отыратын. Бұл сал
тымыз отбасы үшін бұзылмас 
заңдылыққа айналып келеді. 
«Ана»  деген қастерлі  сөзді 
естігенде тебіренбейтін жүрек 
жоқ, толқымайтын көңіл болмай
ды», – деді Елбасы. 

қалай жұмсалатынын жұртқа 
түсіндіруді тапсырды. 

 – Елге осының бәрін түсін
дірген жөн. Күтіп отырған үміт ар
тып отырған адамдар көп. Кейбір 
адамдар үкіметтен сұрасақ, бәрін 
береді дейді. Қайдан түседі ақша? 
Ақша салық төлеп отырған бүкіл 
қазақстандықтардыкі. Бөліп жа
тырмыз. Кейбірі маған хат жазып 
жатыр, біз бюджетке ақша құйып 
жатырмыз. Ал үкімет бала тапқан 
адамдарға беріп жатыр, олар 
өздерінің баласын неге өздері 
бақпайды деп сұрап жатыр. 
Осындай әңгіме қазір өте көп 
шығып жатыр, – деді Елбасы.

ақ ескіше жұмыс істеп отырғанын 
к ө р і п  о т ы р м ы з .  Қ ы т а й ғ а 
берешегіміз онсыз да бастан 
асады. Кеден жұмысын сынға 
алған Елбасы табыстың қомақты 
бөлігі біреулердің қалтасына 
кетіп жатқанын жақында ғана 
а й т қ а н  б о л а т ы н .  Н е г е  с о л 
біреулерге кетіп жатқан қаржы 
есебінен жөндеу жұмыстары 
жүргізілмейді? Қаржы қамыты 
үкіметтің мойынын қажаған жоқ 
па? Әлде осы қарыз алу арқылы 
өздерінің де жеке қалтасына пай
да түсірмекші ме? Жемқорлық 
жайлаған біздегі тәжірибеге 
сүйенсек ол да әбден мүмкін...
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Декларация туралы әңгіме сонау егеменді ел аталып, тәуелсіздікке 
қол жеткізген кезеңнің алғашқы  жылдарының өзінде талай рет 
қозғалған болатын. Салық саясатын дұрыс жүргізуге, жемқорлықтың 
жолын жабуға ықпал ететін осы бір ұтымды шараны неге екенін, үнемі 
кейінге сырғытумен келдік. Айтар уәж де жеткілікті еді сол кезде. 
Біздің  билік пен кейбір білікті деген экономист сарапшыларымыздың 
өзі  «Біз мұндай ауқымды істі енгізуге әлі дайын емеспіз» деген 
сылтау айтып, кежегелері кейін кетіп тұрды. Олардың қандай бағыт 
ұстанғанын кім білсін, халықтың ата-бабаларынан бері қалған 
ортақ байлығын жекешелендіріп, жіліктеп бөлісіп болмаған соң ба, 
көлденеңнен шыққан кертартпалар оған дер кезінде жол бермеді.   
Егемендігімізге 24 жыл болғанда ғана, 2015 жылдың 18 қарашасында 
мемлекет басшысы «Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне жеке тұлғалардың кірістері мен мүлкін декларациялау 
мәселелері бойынша өзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы» ҚР 
Заңына қол қойды. Сөйтіп, бұл бағыттағы сірескен сең сөгілгендей 
болды...

Qumsaǵat

Алдымен декларация деген 
ұғымның өзіне тоқтала кетейік. 
Ол латынша мәлімдеу, хабар
лау, жариялау деген мағынаны 
білдіреді. Әдетте, мемлекеттік са
ясат пен құқықтық, халықаралық 
қарымқатынастардың негізгі 
принциптерін салтанатты түрде 
жариялайтын құжаттың сипа
тын беретіні белгілі. Мысалы, 
халықаралық деңгейдегі БҰҰ Бас 
Ассамблеясының 1948 жылы 10 
желтоқсандағы Адам құқықтары 
туралы жалпыға бірдей деклараци
ясы да осыған дәлел. Сол сияқты 
өзіміздегі 1990 жылы 25 қазанда 
ж а р и я л а н ғ а н  Қ а з а қ с т а н н ы ң 
егемендігі туралы декларацияны 
да атауға болады. Дегенмен, дек
ла рацияның түрі көп. Айталық, 
салық, кеден декларациясы... сияқ
ты болып жалғасып кете береді.

Х а л ы қ а р а л ы қ  т ә ж і р и б е д е 
тұрғындардың нақты табыстарын 
салықтық бақылау және көлеңкелі 
экономикаға қарсы ісқимыл 
құралы ретінде жеке тұлғалардың 
табыстары мен мүлкін ашық жария
лап тұру әлемнің көптеген елдерінде 
бұрыннан бері қолданылып келеді. 
Экономиканың ашықтығына 
ықпал ететін бұл құжатты енгізу 
біздің елімізде кенжелеп қалғанын 
айтуымыз керек.

Бірінші кезекте осыдан 4 жыл 
бұрын қабылданған құжатты неге 
қайта еске түсіріп отырғанымыздың 
себебін түсіндіре кетелік. Біздің 
қоғамда науқаншылдық деген 
«созылмалы сырқат» бар. Қандай 
маңызды құжат,  мемлекеттік 
бағдарлама қабылданса да бастапқы 
кезде  қызыл кеңірдек болып 
айқайға басамыз да, 23 ай өткен соң 
оны мүлдем ұмытамыз. Жалпыға 
бірдей декларациялауға көшуді 
қамтамасыз ету бойынша негізгі 
міндеттерінде халықты ауқымды 
түрде ақпараттандыру туралы анық 
көрсетілген. Ал іс жүзінде сол 
міндеттер атқарылды ма? Әрине 
жоқ. Бастапқы кезде бұқаралық 
ақапарат құралдарында бірдіекілі 
айтылды да қойды. Қазір кез кел
ген қарапайым тұрғындардан «Сіз 
декларация туралы не білесіз?» 
деп сұраңызшы, солардың тоқсан 
пайызы толық жауап бере алмай
ды. Оның нақты қалай іске аса
тынын, өзінің қандай міндеттері 
барын білмейді. Мүлікті жария ету 
міндетінен мүлдем хабарсыздар да 
табылады. Өйткені халық арасында 
түсіндіру жұмыстары өте нашар 
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латын, былтыр 29 адамға жетті.
Сарапшылардың айтуынша, 2025 
жылға дейін Қазақстандағы милли
онерлер мен миллиардерлер саны 12 
мыңға дейін өсуі мүмкін. Ал «Фор
бес» жариялаған Қазақстандағы ең 
бай 50 адамның жалпы қаржысы – 
25, 5 млрд. доллардан асқан.

А д а м д а р ы м ы з д ы ң  б а й л ы 
бақуатты болуына ешкім қарсы 
емес, негізгі мақсатымыз да сол 
емес пе. Ең бастысы, миллиардта
рын адал еңбегімен тауып, тиісті 
салықтарын төлеп тұрса болғаны. 
Бірақ, оған да үлкен күман бар. 
Ашықтық болмаған жерде жалған 
ақпараттарға жол берілетіні белгілі. 
Қазақша айтқанда өсекаяң гу
леп кетеді. Біздің байларымыз 
туралы неше түрлі алыпқашпа 
әңгімелер әлеуметтік желілерді 
жайлап алған. Оның бәріне сене 
де беруге болмайтын шығар. Біздің 
о қ ы р м а н д а р ы м ы з  « О с ы н д а й 
ақпаратты таратқандарды біздің 
байларымыз неге сотқа беріп, 
тоқтатпайды?» деген де сұрақтар 
қойып жатады. Оны байлардың 
ө з і н е н  с ұ р а у  к е р е к .  Б ә л к і м 
табыстың түбі шикі болған соң 
сотқа беруге батылы жетпейтін 
шығар, кім білсін...

Заңда мемлекеттік қызметшілер 
бір парақтық қысқа декларация 
ғана толтыра алатыны көрсетілген. 
Олардың қатарына әкімдер, судья
лар, министрлер мен депутаттар да 
кіреді. Шынын айтсақ солардың 
көбісі қаражаяу емес, бизнес са
ласынан келгендер. Қомақты пай
да табатын қосымша кәсіптерін 
туыстарының, таныстарының аты
на жаздырып қойып, өздері «тақыр 
кедей» болып жүргендер қаншама. 
Былайша айтқанда, бір қолымен 
бизнесін жүргізіп, екінші қолымен 
билік тізгінін ұстап отырғандар. Ал
маты әкімі болып тұрғанда Ахмет
жан Есімов «Басымда жеке баспа
нам жоқ, әйелімнің атындағы үйде 
тұрып жатырмын» деп жұрттың 
жүрегін ауыртқаны бар. Олай бол
са оны әлеуметтік жағынан на
шар қорғалғандардың қатарына 
кіргізіп, баспана кезегіне бірінші 
етіп қою керек. Елге танымал 
шенеуніктің баспанасыз жүргені 
бүкіл қазақтың сүйегіне таңба 
түсірмей ме? Немесе талай жылдар 
көптеген лауазымды мемлекеттік 
қызметтерді атқарған, тіпті, Пре
зидент аппаратының басшысы 
болған Әділбек Жақсыбековты 
алайық. Қызметтен кетісімен 
өзінің «Цеснабанкін» басқаруға 
кірісіп кетті. Сонда ол қалай ғана 
мемлекеттік қызметте жүрген? 
Бұл біздегі заңға қайшы болса 
да онысын ешкім байқамағаны 
ма? Мұндай мысалдарды жүздеп 
келтіруге болады.

Бұны не үшін айтып отырмыз. 
Мемлекет қоржынын толтыруға 
үлкен үлес қосады деген байлы
бағыландарымыз бірінші болып 
табыстарын жасыратыны бүгіннің 
өзінде анық байқалады. Оларға 
салық пен құқық қорғау саласының 
қызметкерлері де батып ештеңе айта 
алмайды. Қалтасында қаржысы, 
қолында билігі барларға батылы 
жетпейді, өйткені өз бастарына 
бәле тілеп алатынын біледі. Ал, 
табысынан он мың теңге жасырып 
қалған кедейкепшіктерге қоқаңдау 
қолдарынан келеді, айыппұл са
лып төбесінде әңгіртаяқ ойнатады. 
Сондықтан, бұл заңмен бекітілген 
шараның әділ, ережелерге сай 
жүргізілгені жөн. Жалпыхалықтық 
табыс пен мүлікті жариялау жайын
дағы шағын ғана әңгімемізді түйін
дей келе бізге кешігіп жеткен декла
рацияның алдында даңғыл жол 
жатыр деп айтудың өзі қиынау...

жүргізілді. Сондықтан, декларация 
туралы қысқа да болса мәлімет 
бере кеткеннің артықшылығы бол
мас. Ал жалпыға бірдей табыста
ры мен мүліктері туралы деклара
ция өткізу басталатын 2020 жылға 
да көп уақыт қалған жоқ. Сонда 
бұл ауқымды шараны ешқандай 
дайындығы жоқ мемлеттік органдар 
қалай жүргізбекші?

Қазақстан Республикасында 
барлық жеке тұлғалардың табы
стары мен мүлкін декларациялау 
кезеңкезеңімен енгізілу көзделген. 
2015 жылы қабылданған заң Ұлт 
жоспары – бес институционалдық 
реформасын жүзеге асырудың 100 
нақты қадамының 42қадамын, 
ҚР 20152025 жылдарға арналған 
сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
стратегияның аясында әзірленгені 
алдымен айтылды. Мәселен, 2017 
жылы басталған 1кезеңде жеке 
тұлғалардың дайындалған санаты 
ретінде мемлекеттік мекемелер, 
сондайақ ұлттық компаниялардың 
ә к і м ш і л і к  ж ә н е  м е м л е к е т т і к 
кәсіпорындар қызметшілері табы
сын жариялап, 2020 жылдан бас
тап 2кезеңде барлық қалған жеке 
тұлғаларды қамтитын болады.

Декларацияны еліміздің барлық 
кәмелетке толған азаматтары, орал
мандар және тұруға ықтиярхаты бар 
тұлғалар, оларға тіркелген мүлік 
болған кезде кәмелетке толмаған 
балалар да, сондайақ ел аумағында 
мүлігі болған немесе Қазақстан Рес
публикасынан салық салынбаған 
табысы бар шетелдіктер тапсыруға 
м і н д е т т і .  Ж е к е  т ұ л ғ а л а р д ы ң 
Қазақстан Республикасында және 
одан тыс жерлердегі бар мүлкі, 
қаржылық жинақтары туралы дек
ларацияны өздері ұсыну арқылы 
жүзеге асырылады.

Табыстары, мемлекеттік не
месе өзге тіркеуге жататын жыл
жымайтын мүлік, көлік, бағалы 
қағаздар, бизнеске немесе кәсіпке 
қатысу үлесі және тағы басқа 
мүлікті  иеліктен айыру неме
се сатып алу туралы мәліметтер, 
сондайақ шығыстардың көздері 
көрсетілетін жеке тұлғаның табыс
тары мен мүлкі туралы декларация 
жыл сайын көрсетілуге тиісті. Бұл 
ретте, табысы жоқ тұлғалар, не
месе мемлекеттік қызметші, де
путат, судья, өз бетінше жұмыс 
жасайтын адамдар болып табыл
майтын, тек еңбек ақы немесе 
зейнетақы түрінде ғана табыстарды 
алатын тұлғалар, декларацияны 

шегерімдерінен бөлек, міндетті 
әлеуметтік медициналық сақтан
дыру, көп балалы отбасылар үшін, 
білім алуға жұмсалған шығыстары 
бойынша, ҚРның кез келген 
банкісінен алынған ипотекалық 
тұрғынүй қарыздары бойын
ша сыйақыларды төлеуге салық 
шегерімдері қолданылатын болады.

Тәуекелдерді басқару жүйесіне 
нег ізделген  салық бақылауы 
м а қ с а т ы н д а  с о н ы м е н  қ а т а р , 
үшінші  тұлғалардан алынған 
мәліметтер қолданылады. Жеке 
тұлғаның жариялаған табыста
ры шын мәніндегі табыстарына 
сәйкес келмеген жағдайда, жана
ма әдіспен анықталған табыстан 
жеке табыс салығын есептеу бой
ынша нормалар, тіпті айыппұл 
салу да қарастырылған. Заңмен 
қарастырылған шаралардың іске 
асырылуы салық салудан жал
таруды анықтау және көлеңкелі 
экономиканың көлемін азайту 
мақсатында бақылауды жүзеге 
асыруға ықпал ететін болады. 
Жеке тұлғалардың декларацияны 
ұсынудың 2 мерзімі көзделген: 
–15 шілдеге дейін қағаз бетінде; 
15 қыркүйектен кешіктірмей – 
электрондық түрде. Заңның қыс қа
ша негізгі ережелері осыған саяды.

Қарап отырсаңыз, құжатта 
көрсетілген заңның кемшілігі 
жоқ сияқты, мәселе оның нақты 
орындалуында болып отыр. Бұл 
ережелер салық және сыбайлас 
жемқорлықпен күресу саласына 
қатысты заңдарда да көрініс береді. 
Айналып келгенде, басты мақсат 
– мемлекет қоржынына тұрғындар 
тарапынан көбірек қаржы түсіру, 

тапқан қаржыларын шетелдер
де жаратуда, былайша айтқанда 
солардың экономикасын дамы
туда. Еуропаның төрінен қымбат 
сарайлар, яхталар, ұшақтар са
тып алып ескі құрлық байларын 
есінен тандырып жатқаны да ай
тылып жатыр. Шетелдік құқық 
қорғау орындары бұл есепсіз 
байлықтың тазалығына күдік 
келтіргені де белгілі. Бір ғажабы 
біздің байлардың қаражатын өз 
отандастарымыздан бұрын шет 
жұрттықтар жақсы білетін болып 
шығады. Өйткені, бізде ашықтық 
жоқ. Неге құпия ұстайды? Әдетте 
ұрланған ақшаны ғана жасырады, 
олай болса біздің құқық қорғау 
орындары не бітіріп отыр? Әлде 
жалпыға бірдей декларациялаудың 
біздің байларға қатысы жоқ па?

2015 жылы біздің елдегі бай 
адамдардың саны 6,9 мың бол
са, 2016 жылы бұл көрсеткіш 7,5 
мың адамға жетті деп хабарлаған 
болатын кезінде Baq.kz ақпарат 
агенттігі.Knight Frank деректеріне 
сәйкес, 2006 жылы Қазақстанда 
дәулеті $1 миллионға жететін 3,4 
мың адам болатын, ал 10 жылдан 
соң 6,7 мың адамға өскен. 

Ауқаты $10 миллионнан асатын 
мультимиллионерлер 2006 жылы 
260 адам, ал 2016 жылы 520 адам 
болды. 

2006 жылы Қазақстанда таза 
табыс деңгейі жоғары (UHNWI), 
30  миллион доллардан астам 
инвестициялық активтері бар 
120 адам өмір сүрсе, 2016 жылы 
олардың саны 230 адамды құрады. 
Ал 100 миллион доллардан жоғары 
активі бар қазақстандықтар 15 бо

ДЕКЛАРАЦИЯ: 
БАЙЛЫҚТАРЫҢДЫ 
ЖАСЫРМАЙ ЖАРИЯЛАҢДАР!   

бір парақтағы оңайлатылған түрде 
тапсыратын болады.

Сондайақ, заңда салық шеге
рімдерін кеңейту қарастырыл
ған. Осылайша, 2017 жылдың 1 
қаңтарынан бастап,  міндетті 
зейнетақы төлемдері, ең төменгі 
а й л ы қ  е с е п т і к  к ө р с е т к і ш , 
сақтандыру сыйақыларын төлеуге 
жұмсалған шығыстары, тұрғынүй 
құрылыс жинақ банкісінен алған 
қарыздар бойынша сыйақыларды 
төлеуге  бағытталған сомала 
ры, медициналық қызметтерге 
жұмсалған шығындарды төлеуге 
бағытталған шығыстарды төлеу 
түріндегі қолданыстағы салық 

жемқорлықтың жолын бөгеп, жа
сырын табыс табуды тоқтату болып 
табылады. 

Оны да дұрыс делік. Аталмыш 
заң іске қосылған 2017 жылдан 
бері, өзінің бірінші кезеңінде қалай 
жүзеге асты? Әділін айтсақ осы
нау құжаттың орындалу барысы 
жайындағы ақпаратты ешкім ашық 
таратқан жоқ, жасырын, құпия 
күйінде қалды. Жариялаудың 
бірінші кезеңінде мемлекеттік ме
кемелер, ұлттық компаниялардың 
әкімшілік және мемлекеттік, 
жеке ірі кәсіпорын иелері мен 
қызметшілерінің көпшіліктің на
зарына ұсынған декларациясын 
көрген адам бар ма? Оны бұқаралық 
ақпарат құралдары мен ең жиі 
қолданатын әлеуметтік желілерден 
айлап іздесеңіз де таба алмайсыз. 
Сонда бұл неғылған декларация?

Құдайға шүкір, бізде байлар аз 
емес. Салықтың ең қомақты бөлігі 
солар арқылы түседі деп күтілген
ді. Еліміздегі байлығын есепте
мегенде, олар шетелге де жақсы 
танымал. Өйткені, Қазақстанда 
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Депутаты требуют привлечь к ответственности чиновников за срыв 
программы питьевой воды в Павлодарской области – об этом заявила 
Дания Еспаева на пленарном заседании Мажилиса.

После запроса «Ак жола» Нацбюро проверяет 
факты закупа жилья для чиновников – полу-
чен ответ Агентства по делам госслужбы и 
противодействию коррупции. Напомним, 19 
декабря 2018 года фракция обратилась к Пре-
мьер-министру по проблеме злоупотреблений 
жилищными привилегиями за госсчёт. Депу-
таты привели скандальные примеры приоб-
ретения чиновниками жилья повышенной 
комфортности и высокой стоимости в городах: 
Павлодаре, Атырау, Усть-Каменогорске, 
Шымкенте, Кокшетау, Аксае ЗКО, Жамбыл-
ском районе Алматинской области.

4 марта в Туркестане со-
стоялась учредительная кон-
ференция нового областного 
филиала ДПК «Ак жол». 
Напомним, что решение о 
создании филиала в новой 
Туркестанской области было 
принято на состоявшемся в 
декабре 2018 года XIV съез-
де ДПК «Ак жол».

В мероприятии приняли 
участие 350 делегатов из 16 рай
онов Туркестанской области, 
а также председатель партии 
Азат Перуашев, его заместители 
Казыбек Иса, Берик Дюсемби
нов, председатель ревизионной 
комиссии Болат Утепбаев, се
кретарь ЦС Абдразак Султанов, 
руководители филиалов партии 
г. Шымкента, Жамбылского, 
Кызылординского и Актюбин
ского областей.

В ходе конференции состо
ялся очень хороший и острый 
разговор. Председателем фи
лиала на альтернативной ос
нове был избран бизнесмен 
Каныбек Абишев. Кроме того, 
был избран областной совет 
партии. 

Участники мероприятия 

обсудили вопросы поддержки 
бизнеса, налоговой политики, 
проблемы оралманов, а также 
инициативы Президента по 
социальному жилью, общежи
тиям и поддержке многодетных 
семей и т.д. Необходимо от
метить, что инициативы Пре
зидента о поддержке много
детных семей вызвали боль
шой резонанс среди делегатов 
конференции, среди которых 
было несколько многодетных 
матерей. Сразу после конфе
ренции Азат Перуашев ответил 
на их многочисленные вопросы 
и разъяснил те меры, которые 
Президент поручил правитель
ству.

В ходе поездки по региону 
руководство партии посети
ло ряд предприятий частного 
бизнеса.

Каныбек Абишев, 1972 года 
рождения, предприниматель, 
руководит ТОО «Ордабек» – 
предприятием в Туркестанской 
области, основным видом де
ятельности которого является 
растениеводство и животновод
ство, а также предоставление 
услуг в сфере охоты и рыбо
ловства.

В «Ак жоле» считают, что во
прос приобретения чиновника
ми служебного жилья за госсчёт 
должен быть регламентирован 
ценовыми параметрами и допу
стимой площадью такого жилья. 
В этой связи «акжоловцы» потре
бовали установить твердые кри
терии обеспечения госслужащих 
служебным жильем, например, 
взяв за основу параметры про
граммы «72025», либо исходя 
из стандартов обеспеченности 
жилой площадью на члена семьи.

В полученном в январе офи
циальном ответе Правитель
ства говорится, что предложение 
фракции о необходимости ре
гламентирования ценовых пара
метров и допустимой площади 
жилья, приобретаемого государ
ственными органами и организа
циями, поддерживается.

«Будут приняты меры по 
разработке предельных норм 
площадей служебного жилья и 
ценовых параметров стоимости 
жилья с учетом ограничений, 
установленных Госпрограммой 
«Нұрлы жер», – отмечено в пись
ме за подписью Бакытжана Са
гинтаева.

На днях фракцией получе
но письмо Агентства по делам 
госслужбы и противодействию 
коррупции в ответ на данный 

ИЗБРАН ПРЕДСЕДАТЕЛЬ 
НОВОГО ОБЛАСТНОГО 
ФИЛИАЛА В ТУРКЕСТАНЕ

«Ак жол»:

А ЕСЛИ В КРАНЕ НЕТ ВОДЫ – 
ВОДУ ВЫПИЛИ ЧИНЫ?!

И ЧЬИ ЖЕ ЭТО ХОРОМЫ? 
НАЦБЮРО ПРОВЕРЯЕТ ФАКТЫ 
ПОСЛЕ ЗАПРОСА «АК ЖОЛА»

Депутатский запрос был озву
чен по обращению предприятий 
о срывах реализации программ 
обеспечения питьевой водой. Так, 
в конце 2017 года для обеспечения 
питьевой водой жителей 15 сел 
Иртышского района Павлодар
ской области по госпрограммы «Ак 
булак» был запущен Беловодский 
групповой водопровод стоимостью 
2,8 млрд. тенге. Однако его эксплу
атация сталкивается с необъясни
мыми проволочками чиновников, 
которые ложатся бременем на ря
довых жителей.

Утвержденный на подачу пи
тьевой воды по данному водо
проводу тариф с учетом всех экс
плуатационных затрат составляет 
380 тенге за кубометр. Для таких 
безальтернативных источников 
водоснабжения Правительством 
установлены Правила субсидирова
ния, и сельское население должно 

платить за воду не более 40 тенге. 
Но Беловодский водовод уже око
ло года не получается включить в 
Перечень групповых и локальных 
систем водоснабжения, подлежа
щих субсидированию.

Изза высокой стоимости воды, 
райцентр Иртышск отказался от 
услуг РГП «Казводхоз», эксплуа
тирующей организации водово
да. Остальному населению Ир
тышского района подается около 
1000 кубометров воды в сутки, при 
мощности водовода в 5400 кубо
метров, несмотря на потраченные 
миллиарды государственных денег, 
построенный водовод сегодня ра
ботает на 20 %. 

Между тем, некоторые насе
ленные пункты вынуждены со
гласиться оплачивать по утверж
денному тарифу в 380 тенге. Такой 
тариф, в 10 раз превышающий 
общие нормы, неминуемо приведет 

к массовым неплатежам населения, 
банкротству эксплуатирующей ор
ганизации и срыву водоснабжения 
в регионе.

С вводом Беловодского водо
вода в эксплуатацию, Минсельхоз 
трижды вносил бюджетные заявки 
в Минфин для рассмотрения во
проса на заседании РБК.  28 дека
бря 2018 года Минсельхоз обратил
ся на имя Премьерминистра об 
оказании содействия по вынесению 
вопроса на ближайшее заседание 
РБК, после чего Премьер поручил 
Минфину совместно с МНЭ, МСХ, 
МИИР рассмотреть вопрос в уста
новленном порядке. Однако, до 
сегодняшнего дня вопрос не решен.

«Учитывая важность функци
онирования Беловодского водо
вода, РГП «Казводхоз», несмотря 
на отсутствие субсидий, за счет 
собственных средств поддерживает 
бесперебойную работу объекта. 
Но в данное время финансовые 
средства Павлодарского филиала 
исчерпаны и социально значимый 
объект стоимостью 2,8 млрд. тенге 

находится под угрозой прекраще
ния подачи воды населению», – 
подчеркнула Еспаева и отметила, 
что данная проблема не единична. 
Аналогичная ситуация с Ижевским 
водопроводом в Акмолинской об
ласти, Жангалинским водопро
водом в ЗКО, водопроводом Нура
Мамыр в Актюбинской области. 

Депутат напомнила, что Пре
зидент в своем выступлении 27 
февраля отметил особую важность 
обеспечения всех жителей страны 
питьевой водой и поручил до
полнительно выделить 140 млрд. 
тенге на развитие систем водо
снабжения.

«В свете таких поручений Главы 
государства, ситуация по объектам 
водоснабжения, на которые по
трачены миллиарды госсредств и 
которые изза бюрократических 
проволочек не могут обеспечить 
население питьевой водой, по 
крайней мере, выглядит халатным 
отношением к делу со стороны го
сорганов», – считает депутат.

В этой связи фракция обрати
лась к Премьерминистру с прось
бой разобраться с ситуацией вокруг 
указанных объектов водоснабже
ния и дать оценку действиям чи
новников, допустивших волокиту в 
решении данного вопроса.

запрос, в котором сообщается о 
проверках в местных исполни
тельных органах, организован
ных Нацбюро по противодей
ствию коррупции. 

Так, по информации Агент
ства, больше всего на эти цели 
использовано местными испол
нительными органами Атырау
ской (965 млн.), Мангистауской 
(673,4 млн.) и Павлодарской 
областей (484,7 млн.), наимень
шие расходы в ЗКО (7,1 млн.), 
Жамбылской (16 млн.) и Ко
станайской (21 млн.) областях. 
В основном закупаются 234х 
комнатные квартиры, площадь 
которых варьируется от 40 до 200 
кв. метров. В отдельных случа
ях – это элитная недвижимость 
площадью свыше 200370 кв. 
метров, либо стоимостью свыше 
40 млн. тенге.

К примеру, в Атырауской об
ласти для акима Жылыойского 
района приобретен 6ти комнат
ный двухэтажный дом в г. Куль
сары площадью 373 кв. метра, не 
считая пристроек, – площадь на 
одного члена семьи составила 62 
кв. метра.

Факт приобретения кварти
ры в г. Кокшетау площадью 145 
кв. метров и стоимостью 40 млн. 
тенге подтвердился. Данная 
недвижимость расположена в 

центре города с огороженной 
территорией, шлагбаумом и 
гаражами. Она закуплена го
родским Отделом строительства 
и передана для использования 
в служебных целях на баланс 
Департамента полиции Акмо
линской области.

Акиматом Шымкента на 
главном проспекте города заку
плено 5 комфортабельных квар
тир в новом жилом комплексе 
бизнескласса «Биiк». Каждая 
квартира стоимостью в 43 млн. 
тенге имеет площадь от 109 до 
120 кв. метров. На сегодняшний 
день данные квартиры не рас
пределены.

«Выявлено 36 фактов неэко
номного расходования бюджет
ных средств. Агентством про
веряется каждый случай, где 
площадь закупленных квартир 
(домов) составляет свыше 100 кв. 
метров, а стоимость – более 25 
млн. тенге. В настоящее время по 
отдельным фактам закупа жилья 
Нацбюро инициированы про
верки специалистами органов 
внутреннего госаудита. В случае 
установления нарушений будут 
приняты процессуальные реше
ния», – отмечается в письме за 
подписью Шпекбаева.

Пресс-служба «Ак жола



www.qazaquni.kz
№9 (827), 11 naýryz, 20195

Елбасының бастамасымен Рухани жаңғыру басталып, «Ұлы 
даланың жеті қырына» жалғасып жатыр. Көп нәрсеге басқаша 
қарай бастадық. Ұлттық мүддемізді ұлықтау басты назарға 
алына бастауы да көңілге дем береді.

Кей кезде базбіреулер «демокатиялық, зайырлы елміз» дегенге білгенді істеу 
дұрыс деп ойлайды. Иә, біз Тәуелсіз, демократиялық,  зайырлы елміз. Алайда 
оған қоса ұлттық құндылықтарымыз, салт-дәстүріміз, озық үлгіде бұрыннан 
қалыптасқан мәдениетіміз бар, ата-бабаларымыз салып кеткен ислами 
көзқарастағы елміз. Осыны ұмытпасақ.

Дос КӨШІМ:

ҚОҒАМДА ҚАЗАҚ 
ТІЛІНЕ ДЕГЕН 
ҚАЖЕТТІЛІК 
ТУДЫРУ КЕРЕК

КӨНЕ ТҮРКІ КҮНТІЗБЕСІН 
КӨРЕТІН КҮН ЖАҚЫН

БӘРІНЕ ӨЗІМІЗ КІНӘЛІМІЗ!

Ulttyq múdde

лып тастауының өзі алматы
лықтардың рухын бір көтеріп 
тастады.

Енді міне, халықтың ең көп 
баратын, демалатын жері – Ал
маты қалалық орталық мәдени 
және демалыс саябағындағы 
игі өзгерістерді атауға болады. 
Саябаққа кірген кезде қарсы 
алатын гүлалаңның ортасына 
көне түркі күнтізбесінің кешенді 
ескерткіші салынуда. Яғни, 
жақын арада бір мүшел – он екі 
жылды құрайтын жануарлардың 
белгісі келушілерді жамырап 
қарсы алатын болады. Есімізді 
білгеннен бала кезімізде «Жану

«Ресейдегі жалғыз қазақ мектебі 
жабылды» деген сөз бәрімізді бір 
дүрліктіріп тастады. Арман Шо-
раевтан бастап көптеген адам-
дар «Біз де Қазақ еліндегі орыс 
мектептерін жабуымыз керек» 
деген пікірді көтерді.

Қате ұран деп ойлаймын. Орыс 
мектептері жабылғаннан орыстілді 
азаматтар қазақтілді болып шық
пайды. Меніңше, біз себебінен 
көрі салдарымен күрескенді жақсы 
көреміз.

Біздің міндетіміз – қоғамда 
қазақ тіліне деген қажеттілік туды
ру. Қазақ тілін меңгермеген жандар 
нан сұрап жей алмайтын жағдайға 
түскенде ғана орыстілді азаматтар 
балаларын қазақ тілді мектепке 
береді, сонда ғана орыс тілді мек
тептер өзінен өзі жабылады.

Қажеттілік екі жолмен жаса
лынады; біреуі – тілге заң арқылы 
қажеттілік тудыру, ал екіншісін 
…Руза Бейсенбайтегі мен Оғыз 
Доғаннан сұрап алыңдар.

qazaquni.kz

арлар Жаңа жылды қалай қарсы 
алды?» атты қазақ ертгісін талай 
жарысып айтқанымыз белгілі.

Бұл тәлімді дүниені қазіргі 
қ а л а н ы ң  б а л а л а р ы  б і л е д і 
ме? 2500 жылдай бұрынғы 
бабаларымыздың астроно
миялық білігін, философиялық 
дүниетанымын қазіргі ұрпақ 
м а қ т а н ы ш қ а  а й н а л д ы 
руы керек емес пе?  Енде
ше, ұрпақтарымызға ұлттық 
тәрбие, рухани күш беретін 
мұндай сәулет кешеніне Ақ 
жол тілеуіміз керек қой. Ал
маты қаласы әкімдіг і  мен 
саябақ басшылығына алғыстан 
басқа не айтуға болады? Бірақ 
әлеуметтік желіде отырып 
алып, әлеумет үшін істеліп 
жатқан осындай рухани дүниені 
түсінбейтіндер де кездеседі 

«Жаңа заманға қарай заманауи» де
ген түсінікті мен кейкезде «кері кету» 
деп ұғамын. Иә, дұрыс, артта қалмай 
ілгері жылжу керек, өзгеру керек. Бірақ 
ұлттық кодты, ұлттық сананы, ұлттық 
құндылықтарымызды жойып алмай, со
ларды қайтадан жаңғырту деп түсінемін. 
Ал, кері кетіп бара жатқан тұстарымыз 
жоқ емес.  Қоғамдағы кез келген 
келеңсіздіктерге барлығымыз кінәліміз. 
Қателікке бой алдырған – өзіміз. Ата
ана, қоғам, үкімет, әрбір азамат болып 
қоғамдағы келеңсіздіктерге бейжәй 
қараймыз. Егер олай болмаса: арын 
сатқан қыздар, жігерсіз жігіттер, тас
танды жетім балалар, қарттар үйіндегі 
қауқарсыз жанашыры жоқ қариялар, 
мәнсізессіз әншілер, экранды жаулаған 

екен. Өздері қала көркеюіне 
саусағын қимылдатпаса да, ау
зын қимылдататындар басқа 
емес, өзіміздің қаракөздердің 
ішінен табылып жатса, олардың 
т а м ы р с ы з д ы ғ ы н а  н а р а 
зы боласың. Яғни, солардың 
ұрпақтары да өздері секілді 
тереңге бойлай алмай қалмауы 
үшін жасалып жатқан көнетүркі 
күнтізбесінің рухани мән
мағынасы зор екенін түсіне 
білуі тиіс.

жұлдызсымақтар, «белден төмен» 
бағдарламалар болмас еді ғой?! Осыған 
өзіміз жол береміз. Оның бірінші айғағы 
ретінде қыздардың жалаңаштануы 
әлеуметтік желілерде, теледидарлар
да жиі байқалуда. Олардың ақталған 
түрі: «Біз қылмыскер емеспіз, ешкімге 
жамандық жасап жатқан жоқпыз, одан 
да педофильдер мен жемқорлармен 
күресіңдер мықты болсаңдар» дейтінін 
қайтесіз! Ал, оған қоса лаулаған отқа 
су сепкеннің орнына оны одан әрі 
лаулататындар бар. Соларды экранға 
жолатпаудың орнына жарнамалағандай 
болып, бағдарламаларда көрсетуі 
жиілеп бара жатқан сыңайлы... Тізіп 
айта берсе жетерлік. 

Менің ойымша нақты заң керек! 

 ALMATY AISHYQTARY

 JANAIQAI

Көне түркі күнтізбесі ескерт
кіші қашан бітеді деп асыға 
күтіп жүрген ел көп. Солардың 
бірі – мен десем де болады. 
Біткен күні балаларды ертіп 
апарып көрсету, әйгілі ертегіні 
айтып беру – ең үлкен қуаныш 
болғалы тұр.

Рухани дүниелеріміз көбейе 
берсін деп тілейік.

Қазыбек ИСА
Qazaquni.kz

Қатаң заң керек! Ұлттық киімдеріміз 
б е н  ә ш е к е й  б ұ й ы м д а р ы м ы з д ы 
қорлауға жол жоқ. Қыздардың жап
пай жалаңаштануына қарсы қатаң заң 
керек... Отбасында, қоғамда жастарға 
ұ л т т ы қ  и д е о л о г и я н ы ң  ж о қ т ы ғ ы 
жаныңды қынжылтады. Тәрбиенің көзі 
ретінде әрбір отбасында «Қызды қырық 
үйден тиымы» болуы керек. 

Қазақ қызды не үшін қырық үйден 
тыйған? Өйткені, қазақ қызы бір 
отбасының ғана қызы емес, жалпы 
қазақ ұлтының ары, намысы, гүлі са
налатын. Қазақ бабаларымыз түсінген: 
егер қыздың ары мен намысы тапта
латын болса, мемлекеттен қуат кетеді, 
жігіттер жігерсіз келеді. Бір ауылдың 
қызының ары тапталып жатса ұлтқа 
сын, әрбір қазаққа сын. 

Қашан да, ар, ұят, намысты биік 
қоятын болсақ болашақта күшті мем
лекет боларымыз сөзсіз! 

Қалқаман АБДРАХМАНҰЛЫ

Алматы қаласы да бұл мәсе
леде алда келеді. Басқасын 
айтпағанда Аспан астындағы 
мұражай – Сақ қорғанын са

«Ресей Федерациясында бір де бір қазақ 
мектебі жоқ! Көп ұлтты мемлекет бола 
тұра осылай істесеңіздер – сіздердің 
болашақтарыңыз жоқ». «Қазақстан 
барысы» жобасының авторы Арман 
Шораев осылай деп Facebook әлеуметтік 
желісіне жазба қалдырды, – деп хабар-
лайды sn.kz.

Роман СКЛЯР, Индустрия министрі: Арман ШОРАЕВ:

ҚАЗАҚ ТІЛІН 
АУЫЛҒА БАРЫП 
ҮЙРЕНДІМ

ЕЛДЕГІ ОРЫС МЕКТЕПТЕРІН 
ЖАПСЫН ДЕП ТАЛАП ҚОЮҒА 

ҚҰҚЫМЫЗ БАР

«Дәл қазір Мәскеудің орталығын
дамын. Қарапайым ғана нәрсені түсіне 
алмай отырмын, құрметті ресейліктер!

Сіздердің ініқарындастарыңыз 
үшін біздің елде 1500 орыс мектебі бар. 
1 мектепте 2400 славян білім алады деп 
есептесек, 3 млн. 600 славян орысша 
оқып жатыр.

Енді 900 мың Ресейдегі қазақтарды 
е с е п к е  а л ы п ,  м а т е м а т и к а л ы қ 
пропорцияға салсақ, онда ең аз дегенде 
360 қазақ мектебі болуы шарт.

Сіздер бұндай құқықты қазақтан 
басқа Ресейде тұрып жатқан татар, 
кавказдарға да бермей отырсыздар. 

Қайда сіздердің көпұлтты мемлекет 
болғандарыңыз?

М е н  с і з д е р д і ң  ү к і м е т к е  3 6 0 
қазақ мектебін ашуды сұрай алмай
мын. Алайда, өз елімдегі биліктен 
Қазақстандағы 1500 орыс мектебін 
жабуды талап ете аламын.

Әрине, сіздер ол кезде маған «фа
шист», «ұлтшыл» деп атыласыңдар.

Енді осыдан кейін өздеріңіздің 
кім екендеріңізді өздеріңіз айтсаңыз
дар. Ұлы орыстық шовинизм боп 
қалсаңыздар сіздердің болашақтарыңыз 
жоқ. Мемлекеттеріңізде осындай үлкен 
сұрақ тұр», – дейді ол.

ҚР Индустрия 
және инфрақұры
л ы м д ы  д а м ы т у 
министрі Роман 
Скляр Үкімет жи
ынында қазақ тілін 
жақсы меңгергенін 
көрсетті .  Тіпті , 
өз іне  дейін  ба 
яндама жасаған 

Ұ л т т ы қ  э к о н о м и к а  м и н и с т р і н е н 
қазақша әлдеқайда таза сөйлейтін Скляр 
Мемлекеттік тілді қайдан және қалай 
үйренгенін айтып берді.

– Мен алты жыл бойы ауылдағы 
туыстарыма жиі барып тұрдым, ауыл 
адамдарымен көп сөйлестім, арнайы тіл 
үйренбедім. Қазақшаны ауылда үйрендім, 
әйтпесе есейген жаста үйрене алмас едім. 
Өкінішке орай, Кеңес заманында мектеп
те қазақ тілі үйретілмеді… Бірақ, бәрібір 
қазір қазақ тілін білуім керек. Қазақшаны 
түсінемін, сөйлеймін, дегенмен әлі де 
жетілдіруім керек, – деді Скляр.



6 www.qazaquni.kz
№9 (827), 11 naýryz, 2019Jańǵyryq

Менің қателігім, «Тілектес
тер» тобына Германи я дағы 
қ а н д а с ы м ы з  Ө м і р х а н 
Алтынның «Сайрагүлдің елде 
қ а л у ы н шеш кен ше т е л д і к 
халықаралық ұйымдар» деген 
ви деосын са лған Серік жан 
Біләшұлы болған соң, видео 
алдындағы менің атымды жаз
баса да, менің жоғары дағы 
Абзалдың еңбегі туралы по
стыма қарсы жазбаны да сол 
жазған екен деп қа лғаным. 
С о н ы м е н ,  Ө м і р х а н  А л 
тын екеуінің бірлескен жа
уабы рет і н де қабы л да дым. 
Сөйтсем, ол «қыжыртпаны» 
жазған жолдан қосылған Жо
лымбет Мәкіш деген екен… 
Сол кезде белгі лі режиссер 
Ерк і н Ра қ ы ш т ы ң Өм ірх а н 
А л т ы н н ы ң а й т қ а н д а ры н а 
қ а р с ы д ә л е л д і  ж а у а б ы ө з 
парақшасында жарияланды. 
Мен Еркін Рақышты қолдап, 
өз пікірімді жарияладым. Со
дан соң ем алуға кетіп қалып, 
бәрінен хабарсыз қалыппын.

Сонымен, Германиядағы 
қандасымыз Өмірхан Алтынға 
Еркін Рақыштың посты да, тіпті 
оған жазған менің пікірім де 
қатты ұнамай қалыпты. Оның 
бұл туралы видеожауабын бүгін 
көрдім.

Өмірxан бауырымның жа
уабынан оның менің сөзімнен 
кінә арқалағандай шырылдап 
тұрғаны анық байқалады. Оның 
өзі оның жаны шын мазасыз
данып жатқанын (кейбіреулер 
секілді ойын емес) білдіреді. 
Оның үстіне Өмірxан Алтынды 
ең көп жариялап, насиxаттаған 

«Қазақ үні» газеті мен Qazaquni.
kz ұлттық порталы екенін ол кісі 
жақсы біледі деп түсінемін.

Мен сөзімде азаматтық 
п е н  а д а м г е р ш і л і к  т у р а л ы 
айтқанымда оны тек Өмірxан 
бауырыма байланысты ғана 
айтқан жоқпын, жалпы қазіргі 
қалыптасқан тенденцияға 
байланысты айтқанымды сөз 
түс інет ін  Қазақтар  айқын 
түсінді деп үміттенемін.

Алдымен, Өмірхан бауыры
мыз Еркін Рақышқа қарсы еркін 
«көсіліпті». Одан соң, кезек біз 
пақырға келіпті… Экраннан 
екпіндеп, саусағын қайтақайта 
безегенде, Еуропаның зиялысы 
емес, біздің ауылдың біргәдірі 
еске түсіп кете береді екен…

 Өмірхан Алтын мырза, сіздің 
айтуыңызша Қазақстанда бо
лып жатқан Сайрагүл сотының 
тағдырын тек қана шетелдік 
халықаралық ұйымдар шешкен 
болса, Қазақ қызын Қытайға 
бермейміз деп дүр көтерілген 
Қазақ халқы не істеп жүрген сон
да? Адвокат Абзал Құспанның 
қандай алапат еңбек еткенін ел 
жақсы біледі. Ұшақ үш жарым 
сағат ұшатын сонау Оралдан 
талай ұшып келіп жүрді. Оның 
Алматыға алғаш ұшып келе 
жатқанын маған түнгі 34 ша
масында Серікжан Біләштің 
өзі айтты. Себебі, Сайрагүлдің 
күйеуі Уәли құқық қорғау орын
дарынан қорқып, қарсы бо
лып, тулап отыр екен. «Күйеуін 
қайтсеңдер де көндіріңдер» де
ген болатынмын. Абзал осының 
бәріне, еңбегіне де Сайрагүлден 
бір тиын алған жоқ. Ол ұлттық 
мүдде жолында жанып кететін 
жалынды жігіт. Оған талай 
куә болғанбыз. Халықаралық 
ұйым керек болса, Сайрагүлді 
сауатты да, жауапты, білікті 
қорғай білген ұлтшыл заңгер 
Абзал Құспан Біріккен Ұлттар 
Ұйымының ана мен балаға, 
отбасы қауіпсіздігіне жауапты 
халықаралық ұйымдарын іске 
қосып, олармен байланыс жа
сады. Сайрагүл Сауытбайдың 
елде қалуында Абзалдың еңбегі 
жоқ деу үшін арсыз болу ке
рек шығар… Мен бұл жерде 
бұл сөзді сізге емес, жалпы ай

тып жатырмын. Бұл ұнасын, 
ұнамасын, кімге болса да, айта
рым осы!

С а й р а г ү л  с о т ы  к е з і н д е 
қаншама халық, кәріжас демей, 
шілденің шіліңгір ыстығында 
350 шақырымдағы Жаркентке 
барып жүрді?!. Оларды ол жақта 
құдалары күтіп жатқан жоқ, күні 
бойы сот ғимаратының алдында 
сандалып жүру оңай ма? Менің 
өзім Астанада болғасын, әйелім 
Жәннат Мырзаны өзі секілді 
Желтоқсан ардагерлерімен 
қосып, баламның жұмысын 
тастатып, бір мәшине етіп 
жібердім.  Қасындағы әйел 
кісілердің кейбірінің жасы ал
пыстан асып кеткен… Олардың 
сот алдынан сұхбат бергені 
«Қазақ үні» сайтының видео 
бөлімінде тұр… Жәннат Аб
зал Құспанның жаһанға сұрау 
салуымен, қайда жатқанын 
ешкім білмей қалған Сайрагүл 
С а у ы т б а й д ы ң  Ж а р к е н т 
түрмесінде жатқанын туыстары 
арқылы анықтап, алғаш тауып 
берген адам.

Мысалы,  белг іл і  қоғам 
қайраткері Серік Сапарғали 
денсаулығына да қарамай, 
ж а з д ы ң  қ а п ы р ы ғ ы н д а  ө з і 
ғ а н а  б а р м а й ,  ф е й с б у к 
та елді ұйымдастырып, апа
рып жүрді. Сайрагүл тағдыры 
т о л ғ а н д ы р м а с а , о л  с о л а й 
қайрат көрсетер ме еді? Маған 
сенбесеңіз, өзіңіз жариялаған 
видеоның астындағы пікірлерде 
сізге жауабы тұр. Іздеп, алтын 
уақытыңызды кетіріп, әуре 
болмайақ қойыңыз, жариялай 
салайын:

« Ө м і р х а н  м ы р з а !  М е н 
Сізд і  сыртыңыздан  сыйлап 
жүргенмін… Бірақ, мына виде-
оны көріп таң қалып отырмын. 
Сіз, ақылды адам бола тұрып, 
қалай Сайрагүлдің тағдырын 
ойыншық қыласыз? Ол деген жер 
мен көктің, өлім мен өмірдің 
арасында ілулі тұрған байғұс 
әйел ғой! Ол айтатынының бәрін 
сотта, бүкіл халық алдында айт-
ты, енді оны тағы да бірдеңеге 
итермелеу – нағыз имансыздық 
деп есептеймін! Біләшұлымен бәрі 
түсінікті, ол кез келген заттан 
өзіне пиарды керемет істейді. 

Оны тыңдасаң, бүкіл дүние жүзі 
соның ауызына қарап отыр.

Жаңаөзен туралы пікіріңіз 
де қате. Ереуіл кезінде Евро-
парламентте мәселе көтерілді, 
тіпті мұнайшылар сонда ба-
р ы п  қ а й т т ы ,  Ж а ң а ө з е н г е 
Европароламенттің екі депута-
ты келіп кетті, Облыс әкімімен 
кездесті, сондай бір Польшадан 
депутат Ақтаудағы сотқа да 
қатысты. Тіпті, әнші Стинг 
Астанаға концертке барудан бас 
тартты. Соның өзі Сіздің ондағы 
жағдайды жақсы білмейтініңізді 
көрсетті. Сіздің сол кезде қазақ 
халқына, Маңғыстауға қолдау 
көрсеткенізді неге еш жерден 
естімедік? Сөйлейтін ҰЙЫМ 
жоқ дейсіз. Бұл күлкілі сөз… 
Сіз Германиямен Қазақстанды 
шатастырған жоқсыз ба? Еркін 
Рақышевпен мен дос емеспін, 
бірақ мына үш пікірін де толық 
қолдаймын. Ал Абзал Құспан 
Жаңаөзен  халқын қорғауға 
барған санаулы заңгердің бірі. 
Ол сынақтан өткен Азамат!» –
дейді Серік Сапарғали.

Ә р и н е ,  с і з  а й т қ а н д а й 
шетелдік халықаралық ықпалды 
ұйымдардың да әсерін жоққа 
шығармаймыз?

С і з д і ң  Е р к і н  Р а қ ы ш қ а 
ежіктеп, қайтақайта айтқан 
сөзіңізде: «Сайрагүлді алғаш 
тапқан Серікжан Біләшұлы» 
депсіз. Ал оған кім қарсы бо
л ы п  о т ы р ?  С е р і к ж а н н ы ң 
да, Қыдырәлі Оразұлының 
да  Қытайдағы қазақтарды 
қорғаудағы еңбегін мен жақсы 
білемін. Серікжан Сайрагүл 
тағдырын алғашқылардың бірі 
ретінде маған да хабарлаған. 
Содан соң, Нұргелді Әбдіғани 
Абай.кз сайтында хабар жария
лады. Мен «Қазақ үні» сайтында 
«ЕЛІМ деп ЕҢІРЕП КЕЛГЕН 
ҚАЗАҚ ӘЙЕЛІН ҚЫТАЙҒА 
ҚАЙТАРУ – АЖАЛҒА АЙДАУ!» 
атты бір күнде 20 мыңдай адам 
оқыған өткір мақала жария
ладым. Содан бүкіл халық үн 
қосып кетті. Ал Жаркенттегі сот 
кезінде белгілі тележурналист 
Сәуле Әбілдаханқызы тікелей 
эфир арқылы бүкіл елге хабар та
ратып, елдің еркін білдіріп отыр
ды. Тап бір Ұлы Отан соғысы 
кезіндегі ел «Информбюро
дан» Левитанды тыңдағандай 
күтіп жүрді ел. Бұған сенбесеңіз, 
1тамыз күні Сайрагүл Сау
ытбай соттан шығып келген
де Қыдырәлі  Оразұлы мен 
Серікжан Біләшұлы бастаған 
«Атажұрттықтар» Алматыдағы 
«Алатау» мейрамханасында атап 
өтті. Ең бірінші маған сөз берді, 

ютубта жүр. Сол тойдың ви
деосын көрсеңіз, менің осы 
айтқандарымды Серікжан 
Біләшұлы жақсылап тұрып, 
әдемі айтып берген.

«Ал адвокатқа да көп нәрсе 
байланысты екенін Абзалдың әр 
қиын, ұлттық мүддені қорғаған 
жеңістерінен де, кешегі кінәсіз 
с о т т а л ы п  к е т к е н  « Г а у x а р 
Әлімбекова» ісінен де аңғаруға 
болады» – деген сөзіме, алғашқы 
видеоңызда Сайрагүлдің бо
сауына ең алдымен Тәуелсіз 
сот… ықпал етті  деген с із 
енді: «Биліктің айтқанымен 
істейтін тәуелсіз сот болса, 
онда Сіздің айтқан адвокаттың 
қандай ықпалы болады? Бұл 
мәселеде сіздің айтып отырған 
адвокатыңыз не шешеді?» – деп 
жауап қайтарыпсыз. «Биліктің 
айтқанымен істейтін тәуелсіз 
сот» – деген сөзді де, (биліктің 
айтқанымен істесе тәуелсіз бо
лады ма?), бұл жерде қай адво
катты айтып отырғаныңызды 
да түсінбей отырмын. Менің 
айтқаным, егер Гаухардың 
адвокатының орнында Абзал 
болса, ақтап алар еді деген ой. 
Менің ол сөзімді кез келген 
адам ұғына алады..

С о н ы м е н ,  С а й р а г ү л 
мәселесімен сайрап отырған 
Өмірхан Алтын мырза кенет
тен «халықтың көзін аша» 
жөнеледі… «Ренжімесеңіз, 
мен сіз туралы бір мәселені 
айтып, халықтың көзін ашып 
берейін» деп соғып жіберді… 
«Ойпырмай» дейтінақ жағдай 
ғой. Тыныштық сақтап, на
з а р  а у д а р ы ң ы з д а р !  Б ұ л 
кісі не дейді екен? Сөйтсек, 
«қысылғаннан қыз болдық» де
гендей, басқа дым таппағасын, 
Сайрагүлге үш қайнаса сорпасы 
қосылмайтын… банк мәселесі 
екен.  Басында  мен ойлап 
қалдым, шетелдегі офшордағы 
миллиондарымды біліп қойып, 
«халықтың көзін ашатын» бол
ды ғой деп… Бұл адамдар бәріне 
де бара береді екенау.. Кеше 
бүкіл қазақтың қабырғасын 
қ а й ы с т ы р ғ а н  А с т а н а д а ғ ы 
өртеніп кеткен бес періштені сөз 
етіп отыр!!? Сондағысы, «сіз сол 
қайғылы отбасының қарызын 
кешірген «Каспи» банкіне жар
нама жасадыңыз» деп тұр… 
Күлесің бе, жылайсың ба? Бес 
періште қазасына қайғырмаған 
адам жоқ.  Қаншама ақын 
ж а н ы  ж ы л а п  ж ы р  ж а з д ы ? 
Соның ішінде ол оқиға туралы 
үкіметтен бастап, министрлерді 
сынаған бірнеше мақала жазған 
менің «Жер бетінде періштеге 

САЙРАГҮЛ ІСІНДЕ

АДАМГЕРШІЛІК ПЕ?
Өмірхан Алтын мырзаға жауап

АБЗАЛДЫҢ ЕҢБЕГІН 
ЖОҚҚА ШЫҒАРУ – 

Астанадан алыста, екі-үш апта ем алып жатуыма байланысты  интернетке кірмей қалып едім, Үкімет ауысып 
кеткеннен бастап, талай жәйттар орын алыпты.  Оның ішінде Сайрагүл мәселесіне байланысты маған да біраз 
«әңгіме» айтылып, біреулер жырғап қалып жатыр екен… Енді толық жауап берудің реті келіп тұрған секілді.
Қазақ Елінен пана іздеп қашып келген Сайрагүл Сауытбай өзін Жаркенттегі сотта Қытайға жібермей алып 
қалған алғыр адвокат Абзал Құспаннан бас тартқанда шын жанашырлары шырылдап кеткен еді. Сол 
кезде менің газет емес, сайт емес, әлеуметтік желі емес, уатсаптағы «Тілектестер» тобына жариялаған 
«САЙРАГҮЛ АБЗАЛДАН АЙРЫЛҒАН КҮНІ САЙРАГҮЛДЕН ДЕ АЙРЫЛЫП ҚАЛМАЙЫҚ!» деген, кейін фейсбуктағы 
парақшамдағы «САЙРАГҮЛ ТАҒДЫРЫН САУДАҒА САЛМАЙЫҚ!» атты жазбам «жалпыхалықтық» талқылауға 
айналып кетіпті…

Қазыбек ИСА
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жоқ орын»  атты жүректен 
шыққан жырымның алдымен 
аудиоға, кейін видеоға айналып, 
бүкіл елді күңірентіп кеткенін 
Германияның саялы қаласында 
салқын үйде Қазақстанға ком
пьютер мониторынан қарап 
отырған шенеунік  қайдан 
білсін…

С і з  о л а й  б і з д і ң  ж а н д ы 
жерімізге тимеңіз. Әрине, сіз 
түйсіксіз адам емессіз, менің 
банк туралы не үшін жазғанымды 
жақсы біліп отырсыз. Бірақ 
бір отбасының ғана емес, бір 
елдің қайғысына айналған 
қасіретті бар болғаны жеңерақы 
үшін пайдалануыңызды қалай 
түсінуге болады?

Бес баладан тірідей айрылған 
қ а й ғ ы л ы  о т б а с ы н ы ң  е н д і 
төбесінен төрт банк қарызы 
төніп тұрғанда, кешірім жасаған 
«Каспи» банкке елдің бәрі 
риза болды. Жауыңа тілемес 
ауыр қасіретті қайғыға душар 
болған отбасыға адамгершілік 
жасап, имандылық көрсеткен 
банк ұжымына қатты қуанған 
м е н і ң  « Б е с  б а л а с ы  о т қ а 
оранған отбасының қарызын 
кешірген «Каспи» банктен 
өзгелер үлгі алсын!» – деген 
постымды біздің елде ешкім 
жарнама жасап отырсың деген 
жоқ. Өйткені, олар шетелден 
шекесінен қарап отырған жоқ, 
қабырғасы қайысып, қайғырып 
отыр еді. Өмірхан Алтын мырза, 
бұл қайғылы жәйтке арналған 
менің банкі туралы жазбам
ды оқығанда,  жерден жеті 
қоян тапқандай қуана кеткен
ше, астындағы пікірлерге бір 
қарап алмадыңыз ба? Басқаны 
б і л м е с е ң і з  д е ,  Д ү н и е ж ү з і 
қ а з а қ т а р ы  қ а у ы м д а с т ы ғ ы 
құрылған кезден еңбек сіңірген 
қазақтың белгілі қызы Ботагөз 
У а т қ а н д ы  ж а қ с ы  б і л е т і н 
шығарсыз? Оның: «Каспи» 
банкке рахмет, өз тараптарынан 
қайғысына ортақтасып, аз да 
болса көмек беріп жатыр»деп 
қуанғанын оқыған жоқсыз ба? 
Елімізге белгілі журналист Өмір 
Есқалидың: «Азаматтық! Басқа 
банктер неге үнсіз? Бір ғана 
банктен алуы мүмкін емес» – 
дегенін, Роза Боқашқызының: 
« А д а м д а р д ы ң  қ и н а л ғ а н ғ а 
сүйеу болып, біреудің қасіретін 
өз  қайғысындай бөлісуі  – 
азаматтық емей немене?..» –
деп, ризашылық білдіргенін 
оқымадыңыз ба? Сонда бұлар да 
банкіні жарнамалап жатыр ма? 
Әрине, оқымайсыз, өйткені, 
мынадай «халықтың көзін 
ашатын» фактіні көргенде, өз 

көзіңіз ашылмай, тұманданып 
кеткен шығар…

Ал сол банк қарызын кеш
пегенде, ол қаржы қайғылы 
отбасының мойнында тұра 
беретін еді ғой… Жоқ, сіз төлеп 
берер ме едіңіз? Төлеңіз онда, 
қалған үш банкінің қарызы бо
луы керек әлі? Егер ол банктер 
де қарызын кешіп жатса, мен 
тағы да мақтап жазып, «жарна
ма» жасаймын.

Кір терезесінен қараған адам 
сырттағының бәрін лас деп ой
лайтынын ұмытпаңыз.

Ал сіз қадап айтқан Ұлттық 
мүддеге келсек, кімнің қандай 
еңбек сіңіріп жатқанын өзіңіз 
айтқандай, бір Алла мен халық 
жақсы біледі.

Ө м і р х а н  А л т ы н  м ы р з а , 
сіздің Дүниежүзі қазақтары 
қ ұ р ы л т а й ы н д а  Е л б а с ы ғ а 
Қытайдағы қазақтар мәселесін 
жеткізгеніңізге ризашылық 
танытып, ол туралы ең көп 
жазған «Қазақ үні» болар. Ал 
Қытай қазақтары тағдырымен 
мен қазір емес, осыдан он үш 
жыл бұрын, 2006 жылдан айна
лысып, парламентте де талай 
көтерткізіп келемін. Сол жылы 
Үрімшіге іссапармен барған 
сол кездегі Оңтүстік Қазақстан 
облысы әкімінің бірінші орын
басары Ислам Әбішевтың 
ұсынысымен мен Үрімшіге ар
найы барып, сондағы Қазақстан 
елшілігі  консулдығындағы 
қазақтардың елімізге келуге виза 
алуының қиындығы, ондағы 
қалыптасқан келеңсіздіктер 
туралы зерттеп, «Қазақ үні» 
газетіне мақала жазған бо
латынмын. Ол мақаладағы 
мәселе туралы сол кездегі 
«Ақ жол» партиясы төрағасы 
Әлихан Бәйменов парламентте 
депутаттық сауал жолдаған еді. 
Нәтижесінде Үрімшідегі екі 
адамдық консулдық тағы төрт 
адамға ұлғайып, консулы ау
ысты. Содан бері санағанның 
өзінде «Қазақ үні» газеті осы 
уақытқа дейін жүз шақты мате
риал жариялады.

2017 жылы 11 мамырда Аста
нада «Ақ жол» партиясында 
өткен латын әліпбиіне өту тура
лы жиында «Атажұрт еріктілері» 
ұйымы төрағасы Қыдырәлі 
Оразұлы мен академик Со
ветхан Ғаббасұлы қатысып, 
алғаш Қытайдағы қандастардың 
қамалып жатқанын мәлімдеді. 
Бұл мәселе «Қазақ үні» га
зет/сайтына жарық көріп, 
Қ ы т а й д а ғ ы  қ а п а с т а ғ ы 
қазақтар туралы мәлімет алғаш 
баспасөзде жарияланды.

2017 жылы 1желтоқсанда 
Бейжіңде өткен Әлем саяси 
партияларының бірінші фо
румында «Ақ жол» партиясы 
төрағасы, Мәжіліс депутаты Азат 
Перуашев екеуміз Қытайдың 
мемлекеттік төрағасы Си Жин
пинге жазылған, Қытайдағы 
қамалған 112 қазақтың тізімі 
бар хатты тапсырдық. Бұл хат
ты біз Бейжіңге жүрер алдында 
маған «Атажұрт» ұйымы бас
шылары Қыдырәлі Оразұлы мен 
Серікжан Біләшұлы әкеп бер
ген еді. (Сондықтан да, менің 
өткенде қазақ зиялыларының 
«Атажұрт» жайлы Ашық хатына 
қол қоюдан бас тартқаным).

Бұл Қытайдағы қазақтар 
т а ғ д ы р ы н а  х а л ы қ а р а л ы қ 
деңгейде араласудың алғашқы 
қадамы болды. Ол үлкен ре
зонанс туғызып, қоғамдық 
қозғалысқа ұласты.

Сол біз хат тапсырған кездің 
өзінде олардың ішінен 27 адам 
сотталып, оның 2уі өліп кет
кен екен. Хат тапсырылғасын 
сотталғандардан 4і шыққан. Ал 
саяси лагердегі 83 адамның 75і 
шыққан, сонда 112 адамнан 79 
адам шыққан болып тұр. Оның 
17ісі Қазақстанға оралған. 
Яғни, тізімдегілердің 75 пайыз
дайы бостандыққа шыққан, бұл 
жақсы нәтиже деуге болады.

Бұның бәрі сізге де, елге 
де белгілі әрине, бірақ бізде 
басқа планетадан келгендей 
«сен не бітірдің?» дейтіндер көп, 
соларға айтып жатырмын.

Ө м і р х а н  А л т ы н  м ы р 
за, біз бүкіл әлемде бәріміз 
бір қазақ болғасын, оны өз 
жеке мүддемізге байланысты 
бөліпжармай, ұлттық мүддеде 
қарастыруымыз керек. Біз үміт 
күткен шетелдегі сіз секілді 
еркін ойлы бауырларымыздың 
ел күткеннен тыс біржақты бо
лып кетуін қаламаймыз. Сіз 
«қыңырдың емес, қырықтың» 
ойымен санасуыңыз керек.

Бірлік бар жерде, тірлік бар 
екенін ұмытпайық!

Сыйласып жүріп, біраз жер
ге барысып қалғанымыз үшін, 
артық кеткен жерім болса, 
кешірім сұраймын. Бақсам, бақа 
екен дегендей, мұның бәрі жол
дан қосылған жолдыаяқтардың 
араға шоқ тастап, екі арада 
күл тасуынан басталған екен. 
Тұмсығын тықпайтын жері 
жоқ, иісшілдігіне ит жетпейтін 
бұл немелерге не жетпейтінін 
түсінбеймін… Әлде, мәселе бұл 
тақырыпта емес, мүлде басқа 
жақта ма?.. Оны да анықтау 
алыс емес шығар...

В е д о м с т в о н ы ң  м ә л і 
метінше, 2018 жылдың 25 
шілдесінен бастап Сайрагүл 
Сауытбай Қазақстан аума
ғында саяси баспана іздеуші 
адам мәртебесіне ие.

4 қазанда Алматы облыс
тық полиция департаментінің 
көшіқон қызметі комиссия
сы босқын мәртебесін беру
ден бас тартты. Әйел шешімге 
шағымданып, сотқа жүгінді. 
Іс Талдықорған сотының 
өндірісінде.

« С а у ы т б а й  ө т і н і ш т і 
қ а н а ғ а т т а н д ы р у д а н  б а с 
тартқан жағдайда шешім 
шығарылған күннен бастап 
бір ай ішінде азаматтық іс 
жүргізу кодексінің 403 және 
404баптарында көзделген 
тәртіппен апелляциялық 
ш а ғ ы м  б е р у г е  қ ұ қ ы л ы . 
Апелляциялық сатыдағы 
соттың қаулысына күшіне 
енген күннен бастап (жа
рия етілген күннен бастап) 
алты ай ішінде АІЖКнің 
441бабының талаптары 
сақтала отырып, Жоғарғы 
сотқа шағым жасалуы мүмкін. 
«Босқындар туралы» Заңның 
8бабы 1бөлігі 6тармағына 
сәйкес пана іздеген адамның 
босқын мәртебесін беру ту
ралы өтінішхат бойынша 
шешім қабылданғанға дейін, 
шағымдану мерзімін қоса 
алғанда, Қазақстан Республи
касында болуға құқығы бар. 

Соңғы шешім қабылданғанға 
дейін Сайрагүл Сауытбай 
Қазақстан Республикасының 
а у м а ғ ы н д а  п а н а  і з д е г е н 
адам мәртебесінде болуға 
құқылы», – деді Бас прокура
тура өкілдері.

Сауытбай 2018 жылдың 
мамыр айының ортасында 
отбасымен көрісу үшін Қытай 
шекарасынан өтті. Бұрын 
оның күйеуі мен екі бала
сы Қазақстанға қоныс ауда
рып, осы елдің азаматтығын 
алған. Алайда, әйел отбасына 
қосыла алмады. Оның айту
ынша, Қытайда ол бюджеттік 
ұ й ы м д а  ж ұ м ы с  і с т е г е н , 
сондықтан Қытай билігі оның 
туыстарымен бірігуіне кедергі 
жасады.

2018 жылы 1 тамызда Жар
кент қаласында Қытайдан 
келген этникалық қазақ 
Сайрагүл Сауытбай ісі бой
ынша шешім қабылданды. Ол 
Қазақстанның мемлекеттік 
шекарасын заңсыз кесіп 
өткеніне кінәлі деп танылған 
еді.

С а й р а г ү л  С а у ы т б а й 
алты айға шартты түрде бас 
бостандығынан айырыл
ды. Сот оған Қазақстаннан 
шығарып жіберу түріндегі 
жаза тағайындамауды шешті. 
Сайрагүл Сауытбайды сот за
лынан босатты

Qazaquni.kz

ҚЫТАЙ
Сайрагүл Сауытбайды
қайтаруды сұрап 
отырған жоқ

БАС ПРОКУРАТУРА:

Қытай Халық Республикасының өкілдері этникалық 
қазақ Сайрагүл Сауытбайды қайтару үшін ресми сұраныс 
жіберген емес. Бұл туралы Бас прокуратура Tengrinews.kz 
ресми сауалына берген жауабында айтылады.
«Қытай Халық Республикасының құзырлы органдары 
Сауытбайды беру туралы Қазақстан Республикасының 
Бас  прокуратурасына ресми түрде қайтару сұранысын 
жіберген емес», – деді ҚР БП өкілдері.
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ТҮРКІСТАН 
ОБЛЫСТЫҚ 

ФИЛИАЛЫНА 
АҚ  ЖОЛ!«АҚ ЖОЛ» ПАРТИЯСЫНЫҢ 

ТҮРКІСТАН ОБЛЫСТЫҚ 
ФИЛИАЛЫ ҚҰРЫЛДЫ

Түркістан қаласында «Aқ жол» 
Демократиялық партиясының облыстық 
филиалының кезектен тыс конференция-
сы болып өтті.

Конференцияны кіріспе сөзбен «Ақ 
жол» партиясы төрағасы, Мәжіліс депутаты 
Азат Перуашев ашты.  Конференцияға «Ақ 
жол» партиясы төрағасының орынбасары 
Қазыбек Иса, Мәжіліс депутаты Берік 
Дүйсенбинов, партия Орталық Кеңесі 
хатшысы Әбдіразақ Сұлтанов, партияның 
О р т а л ы қ  а п п а р а т ы н ы ң  р е в и з и я л ы қ 
қадағалау комиссиясының төрағасы Болат 
Өтепбаев, «Ақ жол» ҚДП Шымкент қалалық 
филиалының төрағасы Әлімхан Әбжанов, 
партияның Орталық Комитет мүшесі, сая
саттанушы Бөріхан Нұрмұхамедов  қатысып, 
сөз сөйледі. Сонымен қатар, конференция 
жұмысына партияның Ақтөбе облыстық 
филиалының төрағасы Асқар Садықов пен 
Қызылорда облысы филиалы төрағасы Жо
рабек Пірманов те қатысты.

Конференцияға Түркістан облысы
ның аудандарынан 300  делегат қатысты. 
Конференцияда екі мәселе қаралды. Олар: 
1) 2018 жылдың 13желтоқсанында Астана 
қаласында өткен партияның ХlV съезінің 
Түркістан облыстық партия филиалын 
құру туралы шешімін орындау; 2)Түркістан 
облыстық филиалының төрағасын және 
кеңес мүшелерін сайлау.

Конференция қорытындысы бойын
ша, Түркістан облыстық филиалының 
төрағасы болып кәсіпкер Қаныбек Әбішев 
Әлмаханұлы бір ауыздан сайланды. 
Облыстық кеңес 25 адамнан құралатын 
болды.  Конференция тиіст і  қаулы 

Түркістан – екі дүние есігі ғой.
Түркістан – ер түріктің бесігі ғой.
Тамаша Түркістандай жерде туған
Түріктің Тәңір берген несібі ғой! – 

деп, Алаштың ақиық ақыны Мағжан 
жырлаған Түркістан бұл!

Түркістан  – түгел түркінің қасиетті 
руxани ордасы. Ел осы Түркістанның об
лыс орталығы болуын тілеп келді. Елбасы 
ел тілегін екі есе орындап, Түркістанды 
облыс орталығы етіп, облыстың да атын 
Түркістанға ауыстырды. Киелі Түркістан 
атын иеленулеріңіз құтты болсын, 
құрметті түркістандықтар!

Жолда біз Есім ханнның бас қол
бас шысы болған Алатау батырдың 
ескерткішіне тағзым етіп, қасиетті Әзірет 
Сұлтан – Қожа Ахмет Яссауидің кесе
несіне зиярат етіп шықтық. Ондағы бүкіл 
хандарымыз бен бибатырларымыздың 
рухына құран бағыштадық.

Түркістанның облысқа айналуына  
ұлттық мүддені ұлықтап келе жатқан  «Ақ 
жол» партиясының да үлесі бар. Біз жыл 
сайын киелі Рамазан айында қасиетті 
Түркістанда ауызашар беріп келеміз. 
Былтыр мамырдың  2526  күндері ауы
зашар өткен күні партияның Орталық 
Кеңесі пленумын да өткіздік.  Партия 
төрағасы, Мәжіліс депутаты Азат Перу
ашев сол ауызашарда: «Жыл сайын ау
ызашарда Түркістанды облыс орталығы 
немесе республикалық маңызы бар қала 
етуді тілейтін едік, қасиетті Рамазан ай
ында тілегіміз періштелердің құлағына 
шалынып, биыл осы түгел түркі елеңдей 
күткен игі шара қолға алынып жатыр» 
–  деген еді.

Міне, қасиетті Рамазан айында, киелі 
Түркістанда айтылған тілекті Алла қабыл 
алып, Түркістан облысқа және облыс 
орталығына айналып отыр. «Ақ жол» 
партиясының Түркістан облыстық фи
лиалы барлық облысқа үлгі боларлықтай 
алда болуы тиіс. Өйткені, Түркістан 
мәдениет пен руxанияттың ордасы. 
Түркістандықтар о бастан саяси са
уатты да жауапты болып, қоғамдық 
белсенділіктерін көрсетіп келеді . 
Оны, міне, мынау 350 адамдық залдың 
ине шаншар орын қалдырмай толып 
отырғанынанақ білуге болады. Ал 
қазір Түркістан облысы филиалының 
тұңғыш төрағасы болып сайланған  іскер 
кәсіпкер бауырымыз Қаныбек Әбіш 
Әлмаxанұлы бұл тұңғыш деген сөздің 
салмағын,  жауапты  міндетті  абырой
лы  атқара біледі деп сенеміз! «Ақ жол» 
партиясының Түркістан облыстық фи
лиалына Ақ жол тілейміз!

Сөзімді Тұран тұлғасына айналған 
ұлы Мағжан ақынның өлеңімен бастап 
едім. Енді өз өлеңіммен аяқтайын:

Алуан үн бойыңда қырқысқанда,
Аруағың жаныңды шын қысқанда,
Бір Құдірет өмірде бар екенін,
Білгің келсе –
Келіп қайт Түркістанға!
 

Қазыбек ИСА
«Ақ жол» партиясы 

төрағасы орынбасары

қабылдады.
Конференция соңында  А.Перуашев 

пен Б.Дүйсенбинов Мәжіліс депутаттары  
ретінде жұртшылықтың берген сауалдары
на тұжырымды жауаптарын берді. Соның 
ішінде Азат Перуашев Елбасының жуырда 

ғана көпбалалы аналарға қолдау жөніндегі 
тапсырмасына кеңірек тоқтап, түсіндірді. 
Конференцияға қатысқан көпбалалы ана
лармен кездесіп, олардың сауалдарына 
жауап қайтарды.
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АЯЛАЙЫҚ, 
АРДАҚТАЙЫҚ 

АНАНЫ!
Алаш ардагерінің тұяғы 

Аида Ахметқызы туралы сыр
Қазақ қыздарының арасында 
халқымыздың тарихында лайықты орнын 
алып, талай ерліктер жасап, кейін бүкіл 
елге ана болған адамдар бар. Сондай 
аналарымыздың бірі – 8 наурызда 89 
жасқа толып отырған Аида Ахметқызы 
Жанталина апамыз.
Тағдыр маған Аида Ахметқызымен 
жақын араласуды нәсіп етті. Апайдың 
мінез-құлқынан, іс-әрекетінен текті кісінің 
ұрпағы екені байқалып тұратын. Ағасы 
Талғат Ахметұлы Тегісов – ауылшаруа-
шылығы саласының белді маманы, 
басшылықта болған кісілер. 

Еліміз  егемендік  алып,  өшке
німізді жаңғыртып жатқан заманда 
мен де Алмалыбақ ауылының «Қазақ 
тілі» қоғамының төрағасы ретінде 
ауылшаруашылығы сала сындағы белгілі 
тұлғалар туралы мақала жазумен айна
лыстым. Алдымен Талғат Ахметұлы ту
ралы аудандық газетке мақала дайындау 
барысында әкесі Ахмет жөнінде алғаш 
рет естідім. Соның бiрi 1962 жылы Талғат 
Ахметұлының Қарта Қаңтарбаев деген 
азамат арқылы жинақтап, түптеп дайын
дап кеткен әкесi Ахметтiң әртүрлi газет
журналдарда шыққан мақалаларының 
көшiрмелерi еді. Болашақты ойлай 
жүретiн адамдарға тән қасиетпен Тәкең 
оған кiрiспе сөз жазып, әкесi туралы 
бiрқатар деректер қалдырған. Онда 
ол кiсi былай деп жазады: «... тарихты 
зерттеп, институттардың жас талап 
қызметкерлерi көп уақытқа созбай әлi 
ескiрiп кетпеген кезде Ахметтi батыл сы
нап, әдiл шешуi тиiстi. Ол жалғыз оның 
тұқымдарына не болмаса балаларына 
ғана керек деп ойлануға болмайды». Осы 
мәліметтерді жинақтап, 1993 жылы 20 
шілдеде «Ленин Туы» газетіне (қазіргі 
«Солтүстік Қазақстан» газеті) «Өткен 
күнде белгi бар. Ахмет Тегiсов» атты 
мақала жаздым. Көп деректерді Аида 
Ахметқызынан алдым. Сол мақаламды 
«Бiр жағынан Ұлы Адами мәселелердi на
сихаттап, жеке қара басының емес, бүкiл 
халық қамын жоқтаған Есiл азаматтың 
небiр әдiлетсiздiкке душар болғанына 
налысам, екiншi жағынан ол кiсiнiң 

мақалалар жазған екен. Кезінде еліміздің 
біртуар азаматы академик Евней Букетов 
та Ахмет атамыз жайында қалам тартып
ты. 

Ә с і р е с е ,  А и д а  а п а м ы з  А х м е т 
Жанталиннің атын тарих төріне қайта 
шығару жолында жақсы еңбектеніп 
келеді. «Менің өмірімнің мәні патри
от – ағартушы әкемнің аты алдында 
қызы ретінде оның еңбектерін насихат
тап, Қазақстанның тарихи жетістігіне 
қосқан үлесіне лайықты бағасын беру 
арқылы парызымды атқару» деп ағынан 
жарылады. Осы жолда ол 2005 жылы 
«Мудростью отца восхищаюсь» деген 
кітап жазады. 2010 жылы 34 маусым
да Петропавл қаласында «Солтүстік 
Қазақстан: аймақ тарихы, тұлғалар 
тағдыры» деген ғылыми практикалық 
конференция болғаны белгілі. Ол кон
ференцияны ұйымдастыруға белгілі 
қоғам қайраткері Сабыр Қасымов, про
фессор, тарих ғылымдарының докторы 
Мәмбетәлі Қойгелдиев басшылық еткен. 
Онда Алаштың ардақтылары Мағжан 
Жұмабаев, Міржақып Дулатов, Қошке 
Кемеңгеров, Жұмағали Тлеулин секілді 

тұлғалармен қатар Ахмет Жанталин 
де аталып, конфе рен цияның құрметті 
қонағы болып Аида Ахметқызы жұбайы 
Қабдыр ағамен қатысады, әкесі Ахмет 
Жанаталин туралы құнды мәліметтер 
айтады. Аттары аталуға тиым салынып, 
ұмыт болған тұлғалар тарих сахнасын
да қайта жар қырап, ұлт үшін жасаған 
еңбектері лайықты бағасын алды. Ол 
конференцияға ардақты ақын жерлесіміз 
Кәкімбек Салықов, ака демик Салық Зи
манов та қатысқан еді.

Тағы да біраз еңбектеніп, тарихшы 
ғалымдармен байланыс жасап біраз 
деректер жинап, Аида апамыздың әкесі 
туралы тағы кітап жазып, 2015 жылы 
жарыққа шығарады. Кітап көлемді, 
орыс тілді оқырмандарға да түсінікті 
болуы үшін орыс тілінде жазған екен. 
Кітаптың көптеген даналары облыстық 
кітапханаларға таратылды, ғаламторда 
да жарияланды. 

Кітап тарих ғылымдарының докто

кетіп, бас сауғалауға мәжбүр болады. 
Екіншіден, ардақтап өсірген үш бірдей 
ұлы Ұлы Отан соғысы майданында қаза 
табады. Осының бәрі асыл азаматқа 
оңай тимегені хақ. Халық жауы атанған 
адамның үш ұлы жазықсыз қудалаған елді 
қорғаймын деп мерт болғаны тағдырдың 
нағыз тәлкегі еді. Көзі тірісінде осын
дай қиыншылықтар көрсе де, халқына 
деген сүйіспеншілігін жоғалпаған Ах
мет халқына бейбіт заманда адал еңбек 
еткен ұлқыздарды тәрбиелеп, өсіреді. 
1950 жылы 75 жасында бақилық болады. 
Алаштың ардақты азаматы тек Қаз.ССР 
Жоғары Президиумының 16.01.1989 
жылғы «О дополнительных мерах по 
восстановлению справедливости в от
ношении жертв репрессии 3040 г.г.» 
жарлығымен ақталады. Осы деректердің 
бәрі Аида апамыздың кітабында толық 
жазылған.

Кітаптың тағы бір бөлімінде «Ул
фат», «Уақыт», «Қазақ» газет те рiнде 

есiмiн халқына қайта таныстырып, 
биiк тұлғасын тұтасымен айқындайтын 
көптеген құжаттардың iзтүзсiз жоғалып 
не жойылып кеткенiне өкiндiм. Алайда 
қолда бардың өзiн де дұрыс базарлап, 
әлi де көзi тiрi көнекөз қарияларды 
жағалап, мұражайларды ақтарып, бiраз 
зерттесе, көп нәрсенiң бетi ашылар 
деген үмiт оты да көңiлiме демеу бол
ды. Осы орайда облыстық «Қазақ тiлi» 
қоғамы бас болып, өлкетану мұражайы, 
жас талапкерлерi қосшы болып Қазан, 
Уфа, Троицк секiлдi қалаларға шейiн 
қамтып зерттеу жұмыстарын жүргiзсе, 
туған өлкемiздiң тағы бiр асыл ұлы тарих 
төрiнен лайықты орнын алар едi» деп 
аяқтаппын. Құдайға шүкір, тарихшы 
ғалым Мәмбетәлі Қойгелдиев 2009 жылы 
«Алаш» журналының № 6, санында, 
«Сталинизм и репрессии в Казахстане 
19201940 годов» Алматы, 2009, және 
«Қазақ әдебиеті» газетінің 2009 жылғы 
№ 43 санында Ахмет Жанталин туралы 

ры академик М.Қойгел диевтің «Ахмет 
Жанталин – яркий представитель наци
ональной интеллектуальной элиты XIX
XX веков Казахстана, истинный патриот, 
грамотный политик, широкогранный 
просветитель, член партии Алаш»  деген 
кіріспе сөздерімен басталады.

«Становление личности Ахмета» 
деген тарауда Ахмет дүниеге келген 
Солтүстік аймақтың тарихына шолу 
жасап, Қожаберген жыраудан бастап 
Шоқан Уәлиханов, Сәкен Сейфул
лин, Қаныш Сәтбаев, Ебіней Бөкетов 
сынды тұлғаларды еске алады, келесі 
«Дальнейшая судьба отца (Жантали
на Ахмета)» тарауында әкесінің өмір 
жолы туралы деректер береді. Есіл 
боздақтың ел мұқтажын қорғауға ерте 
араласып, патшалық Ресей заманының 
да, кейін Кеңестік дәуірдің де теперішін 
көргені жазылады. Ол кезде отар болған 
елдің талай зиялы азаматтары көрген 
қиыншылықтарды Ахмет те көреді, 
жазықсыз қудаланады. Ақыры Ресейге 

ж ә н е  « А й қ а п »  ж у р н а л  д а  р ы н д а ғ ы 
жазған мақалалары мен әңгiмелерiнiң 
жинағы (19061915 жылдар), Ахмет 
Жанталинның жазып баспа жүзiнде 
шыққан материалдарының тiзiмi беріліп, 
маңызды мақалалары жарияланады. 
Сондайақ, Ахмет Жанталин туралы 
жазылған мақалалар да, соның ішінде 
«Ленин туына» шыққан менің мақалам 
да келтіріліпті.

Тоқсанның төріне жақын даған Аида 
апамыз 1930 жылы 8наурызда Солтүстік 
Қазақстан облысында дүниеге келген екен. 
Алматыға оқуға келіп, Қазақ мемлекеттік 
университетінде оқиды, 1973 жылы 
ауыл шаруа шылығы ғылымының кан
дидаты дәрежесін алып, Алматы облысы 
Қарасай ауданында Алмалыбақ ауылында 
орналасқан Қазақ егіншілік ғылыми
зерттеу институтында еңбек жолын 
өтейді. Жұбайы солтүстікқазақстандық 
азамат Қабдыр Секенұлымен шаңырақ 
құрады. Қызы Гүлнар – ұстаз педа
гог, ұлы Ноян ғылым жолына түсіп, 
ауылшаруашылығы ғылымы кандидаты, 
кіші қызы Ғалия Қазақстан архитектор
лар қоғамының мүшесі. Немерешөбере 
сүйген ардақты ана. 1995 жылы Ұлы 
Отан соғысы Жеңісінің 50 жылдығына 
орай соғыста қаза тапқан үш боздақтың 
қарындасы, әрі тыл ардагері ретінде Мо
сква қаласындағы салтанатқа  арнаулы 
шақырумен қатысады. Көзкөргендерін 
бірнеше кітап қылып шығарды, әкесі 
Ахметтен басқа ағасы туралы «Тегисов 
Талгат Ахметович. Его имя незабвен
но» (Алматы, 2009), жұбайы Қабдыр 
Сәкенұлымен өмірі туралы «Счастливое 
долголетие» деген кітаптар жазған екен. 
Ардақты анамызды қос мерекесімен – 
туған күнімен және Халықаралық әйелдер 
күнімен құттықтап, келешек үшін әлі де 
табысты кітаптар жаза бер деген тілек 
айтамыз.

Әйіп ЫСҚАҚОВ,
биология ғылымдарының 

докторы
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Әнуарбек ӘУЕЛБЕК
ақын, Қазақстанның 

Мәдениет қайраткері,
Ақпарат саласының үздігі 

Esse

«Отбасы – шағын мемлекет»
Қасым Аманжолов.

АЙАТА – АЯТА

Бала кезден алған тәлім
тәрбиесі, кейінірек екі мамандық 
бойынша меңгерген жоғары білімі 
– бәрі Гүлфайруздың отбасындағы 
жауапкершілігін арттыра түсті. 
Шаңырағындағы барлық нәрсеге 
өзін жауапты санап тұрады. Бұл 
күйеуінің басын төмендеткендік 
емес, қайта отағасының орнын 
жоғары қойып, соның жолында 
барлық істі атқару керектігін мой
ындау. Гүлфайруз үшін Берігі өнер 
мен ғылымның жолына түскен 
арда азамат. Олай болса, оның 
негізгі қолдаушысы отбасында 
болу керек деп біледі. Балаларына 
да әкесіне деген осындай көзқарас 
қалыптастырды. 

Бұл жерде Гүлфайруз күйеуі нің 
жолына өзін құрбан етіп отырған 
жоқ, әрине. Ол Берікке кез кел
ген тақырыпта ой таластырып, 
пікір айтатын, қанаттандырып, 
күш беретін рухани серік. Ерлі
зайыптылар сенімді досқа айналып 
кеткелі қай заман! Арада жасы
рын сыр жоқ, бәрін ақылдасып 
қолға алады. Отбасын құрып, бір 
шаңырақ астында тұрғандарына 
отыз жылдай болғандықтан, 
і ш і н д е г і с і н  а й т п а й  б і л е т і н , 
көңілдегісін емеуріннен түсінетін 
дәрежеге жеткен. Қызығы мен 
шыжығы қатар жүретін мына 
қайнаған заманның кез келген сы
нына бірге төтеп беріп, қуанышын 
қатар көріп келеді. Шүкір, қазір 
ұлқыз өсіріп, немере сүйіп отыр. 
Әрбір іске алдын ала көңіл бөліп, 
жақсы тілек,  жақсы ниетпен 
әзірлік жасап жүреді. 

Жақсы ниет дегеннен шығады, 
әлі немерелер жоқ кездегі бір 
оқиғаны айтудың реті келіп тұр. 
Қолы қалт етсе, қарап отырмай 
кітап ақтаратын, күйеуі жинаған 
қолжазбаларды сүз іп,  қажет 
дүниелерін оқитын Гүлфайруз, 
Айата деген есімді көріп, тебіреніп 
кетті. Бұл есімді атабабаларының 
шежіресінен көрген еді. Ертерек
те өткен арғы бабасы екен. Түп 
мағынасы аятхадис сөзінен шығар 
деп топшылады. 

– Құдай қалап ұл туса да, қыз 
туса да Айата алғашқы немеремізге 
қоятын есім екен, – деді Берікке. 
Осы сөз екеуінің де көңіліне жа
зылып қалды. Негізі, бауырынан 
өрген балаларына ат қоюға бай
ланысты олар ойланбай қадам 
жасаған емес. Міне, ендігі кезек 
немерелерге ұласты. 

Таза қазақы ортада, қаймағы 
бұзылмаған салтдәстүрді көріп 
өскен ерлізайыптылар үнемі әке
шеше тәрбиесіне илігіп отырады. 
Білгендерін балаларына үйретуден 
де жалыққан емес. Бұл үйдегі бір 
жақсы әдет – ғаламтордан оңай 
табыла кететін қажет дүниелерді 

БЕСІК ТЕРБЕТЕ

де бала лармен бірге отырып талқы
лайды. Соның көбі белгілі жайт 
болған күннің өзінде, ортаға салып 
қайта бір ой жүгіртудің артықтық 
етпейтінін Гүлфайруз жақсы біледі. 

ӘЗ АНАЛАРЫМЫЗДЫҢ 
ЖОЛЫ

Қазақ өз баласына аса көп 
емірене бермеген. Өйткені, оның 
тасасында ата мен әже тұр. «Балаға 
басқадан гөрі әкешешесінің көзі 
тез тиеді» деген сөздің де жаны бар. 
Әлде бұл балажан болып кетпеу 
үшін әдейі айтылған ба, ол арасы 
белгісіз. Ал немереге келгенде, 
әңгіме басқа. 

Алғашқы немере дүниеге кел
генде, содан үштөрт жыл бұрынғы 
әңгіме есіне түскен Гүлфайруз 
бірден: «Үлкен бабамыздың атын 
жаңғыртып, немереміздің есімін 
Аята қоямыз деп едік қой», – деді 
Берікке.

– Мен өзім де соны ойлап жүр 
едім, – деп, күйеуі қоштай кетті. 
Сөйтіп, отбасына Аята қосылып, 
қызық көбейе  түст і .  Екінші 
немересі дүниеге келгенде, енді 
Гүлфайрузға Берік ой салды.

– Неге екенін қайдам, көп 
адам атаенемен өзара мәмілеге 
келе алмайды ғой. Мен болсам, 
сенің атаанаңнан «күйеудің 
орны төменде» деген сөз естіген 
емеспін. Шүкір, әулетіңе отыз 
жыл күйеу болғанда, төрден түсіп 
көрген жоқпын. Оның үстіне атам 
қазақтың «Жаман күйеу қайынсақ» 
деген мәтелін өзгертіп «Жақсы 
күйеу ғана қайынсақ бола ала

ды, жаман күйеу алдымен өз қара 
басын қарық қылып алсын!» деп 
қалжыңдап жүретінімді білесің. 
Марқұм апам көзінің тірісінде бізді 
өбектеп отырушы еді. Өзі бір жағы 
Өтеулі атамның Жәнібике деген 
қызынан туған жиен ғой. Содан да 
шығар, ол кісінің орны мен үшін 
үнемі ойсырап тұрады. Елден тек 
алғыс алған сол қайран апамның 
атын немереме жаңғыртып қойсам 
деймін. Өмірдің қызығын енді көре 
бастағанда қосақ жарынан ойда 
жоқта көз жазып қалған ағамның 
да көңіліне қуат болсын. Апамды 
өз басым қатты жақсы көруші едім, 
бұған не дейсің? – деді күйеуі.

– Білмедім, шынымен де ол 
қалай болар екен, жұрт не дейді?..

– Мен Ақбастыға, ағама ха
барласып рұқсатын алайын, – деп, 
Берік қайын атасы Сәуелханға 
телефон шалды.

–  Ө з д е р і ң  с о л а й  ш е ш і п , 
Ақбөпенің есімі ұмытылмасын 
десеңдер, менің қарсылығым жоқ. 
Кейін атын атай алмаған келіндер 
өздерінше бұрып айта береді ғой. 
Қоя беріңдер онда, айналайын, 
бердім рұқсатымды да, батамды 
да, – деп қуантты ағасы. Сөйтіп, 
отбасына кішкентай Ақбөпе келіп 
қосылды. 

Ақбөпе Берік атасын «әкелеп», 
сондай жақсы көреді, «Әке менікі!» 
деп меншіктейді. Жұмысқа кет
се кәдімгідей елеңдеп, күтіп 
жүреді. Атасы жұмыстан келген
де, есіктен сығалап қарап тұрады 
да, еркелеп, құшағына құлап, 
мәз болады да қалады. Сосын 
жаны жай тапқандай еркінсіп, 
алаңсыз ойынға кіріседі. Бұл ерек
ше есіммен арада қандай тылсым 
байланыс барын кім білсін. 

– Бөпешіктен кейін дүниеге ер 
бала келетін шығар, маған солай 
сезіледі. Түсімде екі күміс шақша 
жонып жүр екенмін. Алла қаласа, 
Ақмаралдың жолы Майраға да 
жұғысты болар. Келін ұл туса сенің 
папаңның атын қоямын, – деді 
Берік бір күні. 

Сөз арасындағы жай әңгіме 
шығар деп ойлаған, Гүлфайруз. 
Күнделікті тіршілікпен уақыт зу
лап өтіп жатты. Ақмаралдың айы
күні жақындап қалғанда:

– Келін ұл туса ағамның атын 
қоямын, – деді, Берік тағы да келін
шегінің есіне салып. Гүлфайруз бұл 
жолы қатты ойланды. Ешқандай 
қарсылық білдірмегенмен, ішінен 
«Ертеңгі күні келіндер атын атай 
алмай жүрмес пе екен?» деп те 
тосырқады. Көп толғанып барып, 
«Бұл да дұрыс шығар, адам мәңгілік 
емес қой, ертеңгі күні немерелеріміз 
әкешешеміздің атын жаңғыртып 
жүргені де жөнау» деген шешімге 
келді. «Атыңды не себепті Сәуелхан 
деп қойған?» дегенде, «Түп нағашы 
атам жақсы кісі болған екен, соның 
атын еншілепті» деп айтып жүреді 
ғой» деген ойын Берікке білдіре 
қоймады. 

Бақыткелдінің шаңырақ көтер
ген тойында Гүлфайруздың әкесіне 
Берік: 

– Аға, келіннің айыкүні жа
қын, ұл туса сіздің атыңызды 
қоямын, – деді. 

–  И а ,  а й н а л а й ы н ,  м е н і ң 
қарсылығым жоқ – деп, атасы тағы 
да рұқсатын берді. 

Қайнысының тойы өткеннен 
кейін, ұзамай, Ақмарал келін пер
зентханадан телефон шалып Берік 
атасынан сүйіншіні өзі сұрады. 
Гүлфайруздың да қуанышында шек 
жоқ еді. Келін ұл тапты. Кеудесін 
шаттық кернеген Берік:

– Айттым ғой ұл туады деп, 
атын ағамның құрметіне Сәуелхан 
қоямын, – деді де, бірден атасына 
телефон соқтырды. 

– Аға, ұлды болдық. Бұйырса, 
сіздің атыңызды қояйын деп ниет
теніп жатырмыз, – деді Гүлфайруз. 

– Ой, айналайын, бауы берік 
болсын! Менің атымды қоямын деп 
ниеттенсеңдер, мейлің, қойыңдар, 
– деп ризалығын білдірді. Сөйтіп 
үйге кішкентай Сәуелхан келіп, ба
старына бас қосылды. Алақалжыңы 
қатар жүретін күйеуі:

– Басқада шаруам шамалы, дәл 
осы кезде жақсы көретін атам да, 
енем де үйімде деп қояды... 

«Сендер орыс болып кетен
сіңдер ме? Әкесінің атын бала
сына қойған деген немене?» деп, 
шынымен таңданғандар да болды. 
Бұл тереңірек ойланып, арыға бара 
алмаған кей пенделердің пікірі ғой 
деп ойлады Гүлфайруз. Шынында, 

қазақ даласында бұған мысал жетіп
артылатын еді. 

Отбасындағы әр қуанышқа 
Гүлфайруз шүкіршілік айтып, 
Жаратқанға сәт сайын ризашы
лығын білдіріп отырады. Әйелана 
үшін барлық қызық ошағының ба
сында. Отбасы берекесін қашырып, 
шаңырақ шырқын бұзатын оғаш 
әдет қазаққа әуелден жат. Қазақ 
әйелі қоғамның ұйытқысына ай
налса, қазақты мазалайтын мәселе 
қалмас еді. Кең ауқымда ойласаңыз 
да, тар шеңберде айтсаңыз да, 
қазіргі бір анық осы. Қазақ үшін 
гендерлік саясаттан гөрі, отбасы
на оралу мәселесін қолға алған 
дұрысырақ шығар. Біздің ұлттық 
ерекшелігіміз де осында. 

Гүлфайруз үнемі әлгіндей ой
лар  дың жетегінде жүреді. Бір қо
лымен бесікті, бір қолымен әлемді 
тербетуді үйде отырып жүзеге асы
ра алған әйел ғана нағыз әйел! 
Қазір көп айтыла бермейтіні, ұмы
ты  лып бара жат қаны болмаса, әз 
ана  ла ры мыздың жолы осындай 
болған.

Бесік тербете алмаған, әлемді 
тербете алмайды! 

ТОҚСАН 
ГҮЛДІҢ ТАРИХЫ

– Апайға қандай сыйлық апа
рамыз? Не сыйлаған жөн болар 
екен? – деді күйеуі.

– Тоқсанға аяқ басты ғой, 
құшағын толтырып өзі аттас тоқсан 
гүл сыйлайық! – деп, Гүлфайруз 
аяқ астынан тауып кеткеніне 
қуанды. 

– Иа, жүз жасқа иек артып 
тұрған асыл ғой, ырым болсын, 
ендеше гүлдің санын тоқсан бір 
етейік, – деді күйеуі, сәл жымиып.

Сонымен екеуі гүл базарына 
барып тоқсан бір әппақ раушан 
гүлін әдемілеп будырып, салтанат
ты сый жасатқызды. Жұдырақтай 
жүрегіне қалың ел сыйған аңыз 
апасына Қызылорда облысының 
атынан әзірленген гүл шоқтары 
Беріктің құшағына сыймай тұрды. 

Бір құшақ гүлмен үйіне кіріп 
барғанда, туған топырағынан 
дәл осындай тосын сый көтеріп 
еңге зердей қазақ келер деп күт

әлемді тербете

Дүниеде отбасы 
бақытынан асқан бақыт жоқ та 

шығар. 
Бұл ретте өзгелерге өнеге болар қазақ үйелмендері аз 

емес. Оларды әр ауылдан, тіпті, қаладағы ынтымағы жарасқан 
қазақы шаңырақтар арасынан да табасыз. Мен бұл сапар қазақтың 

көп отбасының бірі емес, бірегейі деп білетін жағдайға тереңірек үңілгім 
келді. Кейінгі кезде Әйел, Махаббат, Жарасым мәселелері көбірек маза-

лап жүргені рас еді. Өзім жақсы білетін өнегелі жұптардың арасынан ойыма 
алғаш түскені – Берік пен Гүлфайруз. Иә, кәдімгі эпик жыршы, «Дарын» 

мемлекеттік жастар сыйлығының, халықаралық ТҮРКСОЙ-дың «Мұрагер» 
сыйлығының лауреаты, филология ғылымдарының кандидаты, доцент, 

ҚР Президентінің, РФ Мәдениет министрінің Құрмет грамоталарының 
иегері, фольклортанушы ғалым, этномузыкатанушы, «Алатау» 

дәстүрлі өнер театрының директоры Берік Жүсіпов пен оның 
зайыбы, педагог Гүлфайруз Сәуелханқызының өмірі 

жайындағы қарапайым қоңыр әңгімеге 
қалам тартуды жөн көрдім.   
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пеген апай шын көңілден риза 
болды. Қасында Гүлфайрузы мен 
Нұршаштысы.

Бұл Роза апай болатын. Кәдімгі 
КСРО және Қазақстанның Халық 
артисі, Халық қаһарманы, күміс 
көмей әнші Роза Тәжібайқызы 
Бағланова еді.

Сол күні Роза апайдың шаңы
рағында қонақ бар екен. Әйгілі 
әншінің жұмыс орнынан ұжым 
басшысы, композитор, Қазақ
станның халық артисі Алтын
бек Қоразбаев бастаған бір топ 
өнер адамдары отыр. Берік Роза 
Тәжібайқызын туған жерінің аты
нан арнайы құттықтай келгенін ай
тып болған соң, тоқсан гүлді ұсына 
бере, іні ретінде еркелеп:

– Апа, биыл тоқсан жылдық 
мерейтойыңыз болған соң, сізге 
тоқсан гүл сыйлаған дұрыс деп 
шештік, – деді. Берік бұл уақытта 
Қызылорда облыстық Мәдениет 

латын. Гүлфайруз әлгі жазба
ны балаларға бас алмастан оқып 
берді. 

«АССАЛАУМАҒАЛЕЙКУМ, 
ІБІЛІС!»

«Алматыда екі миллион халық 
бар, соның ішіндегі жалғыз досым 
Берік!».

Қашан көрсең де ағынан ақта
рылып тұратын Маралтайдың осы 
пікірін Гүлфайруз шын пейілмен 
айтылған жүрек сөзі деп біледі. 
Шынында да, дос деген өзіңдей бір 
адам екені, шын махаббат қан дай 
сирек болса, шын достық одан да 
сирек болатыны анық қой. 

Өзі адуынды ақын, болмысы 
бөлек талант, мінезден де кен
де емес. Отыз жылдан бері Берік 
екеуі етене жақын болғандықтан, 
бұлар отбасымен араласып тұрады. 
Араларындағы алақалжыңға кейде 

олардың Бетбақтың даласында 
жүріп бастарынан өткізген сан 
түрлі уақиғалар жайында жалықпай 
әңгімелеуге бар.

БІР СҰХБАТЫ БҮКІЛ 
БЕЙНЕСІН КӨРСЕТТІ

Делебесі қозғанда желіп ай
татын, жұрт біле берместі теріп 
айтатын күйеуінің тік мінезі алтын 
басын алға да сүйреді, қара басына 
қамшы да болып тиді. 

Берік Құрманғазы атындағы 
Ұлттық консерваторияда жұмыс 
істеп жүргенде талай ғылыми 
еңбек жазып, көптеген жобаларды 
жүзеге асырды. Соның бірі және 
бірегейі – қазақтың әнжыр өнерін 
аймақтарға бөліп қарастырған кез
де оның этник (рулық) сипатын 
ашып көрсетуі еді. Бұл біреулерге 
ұнады, кейбіреуге ұнамады, ол 
басқа әңгіме. 

Беріктің ізгі ниетін Гүлфайруз 
жақсы түсінеді. Үйге қонақ кел
генде, ақтарыла сыр шертетін 
күйеуі қазақ өнерінің теориялық 
мәселелері төңірегінде жазып 
жатқан жұмыстарын, шығарған 
қорытындыларын жасырмай ай
тып отырады. Гүлфайруз осын
дай әңгімелердің өзегінен біраз 
жайттың қырсырына қанығып 
қалады. Кейіннен осы дүниелердің 
бәрін Беріктің  кітаптарынан 
оқыған сәтте ән мен жырдың та
рихы, жалпы өнер туралы талай 
нәрсені көңілге түйеді. 

– Нұртілеу ағамен арада болған 
сұхбатыңда нағыз болмысыңды 
көрсеттің. Білімің де, біліктілігің 
де, өз салаңның кәсіби маманы 
екенің, биік өрең де – бәрі анық 
байқалды. Мен бәрінен бұрын, 
Нұртілеу ағаға риза болдым. Өмір 
бойы телевидение саласын зерт
теп келе жатқан кісі ғой, айта
рын бұлтақтамай, мәселені дәл 
қозғап, сені қамшылап отырды, 
– деді Гүлфайруз, Беріктің теле
дидардан берген сұхбаты жайында. 
Өзімнің алғашқы оқырманым, 
көрерменім, әрі редакторым да 
осы Гүлфайруз деп түсінетін күйеуі 
бұған кәдімгідей масаттанып қалды. 

О л а й  б о л а т ы н  ж ө н і  б а р . 
Беріктің орындыорынсыз сұхбат 
беріп, ел алдына жөнжосықсыз 
шыға бермейтінін Гүлфайруз жақсы 
біледі. Кейінгі жылдары «Жетісу» 
телеарнасында қызмет ете бастаған 
белгілі тележурналист, елге та
нымал қоғам қайраткері Нұртілеу 
Иманғалиұлы телеарнаға сұхбатқа 
шақырғанда күйеуі қатты қуанып, 
бұл жолы шын ықыласымен мой
ын бұрды. «Жетісудың» көшпелі 
студиясы түсірген Нұртілеудің 
«Байқуатты болайық» атты бас
аяғы жарты сағаттық хабарында 
білебілгенге томтом кітаптың 
ж ү г і  ж а т т ы .  Б е р і г і  ш е ш і л і п 
сөйледі, көңіліндегі бар ойын ай
тып, көкейіндегі сырсандықты 
ақтарды. Әрине, оның айтары бір 
хабардың аясына сыймайтынын 
Гүлфайруздан артық кім білсін.

–  О й ы ң д а  ж ү р г е н  н е г і з г і 
мәселелерді түйдектүйдегімен 
ортаға тастай салдың. Қажет адам 
керегін алып, шетінен қаузай 
беретіндей үлкен мәселе көтердің, 
– деп, Беріктің көңілін тағы бір 
көтеріп қойды. 

Шынында, сұхбат барысын
да қазіргі  қолданыста жүрген 
«дәстүрлі ән» деген ұғымнан ба
стап, орынсыз айтылып, жүйесіз 
жасалып жатқан жайттардың көбін 
қамтыды. Гүлфайрузға Нұртілеу 
ағасы эпик жыршы, талғампаз 
әнші, білікті ғалым, зерделі өнер 
зерттеуші Беріктің бүкіл болмысын 
көрсеткендей болды. Осы сұхбаттан 
кейін Нұртілеу ағасы мен Берік інісі 
рухани кеңістікте бұрынғыдан да 
жақындаса түсті. 

Гүлфайруз тағдырлы ақын 
Маралтайдан да бауырларының 
сыйластығы мен ізетін көреді. Бір 
қарағанда, мінезі шарт кететін, 
түсініксіз болып көрінгенмен, ішкі 
әлемі тым нәзік, өте мейірбан. 
Оның өмірбаянымен жырсүйер 
қауым біршама таныс. Ғазиз ба
сынан өткізген сан қилы оқиғалар 
оған сыйластықтың қадірқасиетін 
жақсы ұғындырғандай. Алай
да, шығармашылық адамының 
талғамынан шығу оңай емес. 
Олардың жеке басында болатын 
кейбір түсінбестіктердің астарында 
осындай мән жатады. 

2014 жылдың жазы болатын. 
Гүлфайруз ұлы Бақыткелді екеуі 
салоннан су жаңа көлік сатып 
алып, үйіне енді кіріп келе жатқан. 
Сыртқы қақпаның алдында бұларға 
Берік пен Маралтай кезіге кетті, 
олардың да Сарысудан келген беті 
екен. Машинаның алдына бір, 

сайын Гүлфайруз да ауылдағы бау
ырларын сағына түседі.

– Осы күнге дейін бізге шылым 
тартатындарын да байқатқысы 
к е л м е й д і .  А ң д а у с ы з д а  к ө р і п 
қалсақ, бұрылып кетеді. Біз де 
байқамаған болып өте береміз, – 
дейді Гүлфайруз. Бауырынан өрген 
балаларының өзі балалышағалы 
болып кетсе де, бірінбірі сыйлап, 
әдеп сақтауы шынында да талай 
нәрседен хабар береді. Олар өте ба
уырмал болып өсті. Әсіресе, қыздар 
жағы шешесінен озық тәрбие көрді. 
Оған Ақбөпе апасы да риза болып: 

– Құдайға шүкір, бәрің оқып, 
уақытымен тұрмыс құрдыңдар. 
Ешқайсың «шіркін» деген сөзге 
қалдырған жоқсыңдар, соған ра
зымын. Жақсы жанұя боламын 
десеңдер, үйлеріңдегі әңгімені 
еш уақытта сыртқа шығарушы 
болмаңдар, – дейтін. 

Содан да болар, қыздардың 

алмайды...
басқармасының басшысы бола
тын. 

– Ой, жандарым менің! Мына 
гүл буатына ерекше рахмет! Бар 
ғұмырын сахнаға арнаған адам 
үшін гүлден артық қандай сый бо
лушы еді. Осыншама гүлді бірден 
сыйлағанды тұңғыш рет көріп 
отырмын, – деді, күлім қаққан 
әйгілі әнші әдеттегідей ақжарқын 
жүзін жадырата түсіп. Сөйтті де 
Беріктің қолындағы кішкентай 
Нұршаштыны нұсқап:

– Немерең бе? – деді.
– Жоқ апа, менің де Алладан 

тілеп алған раушаным ғой.
– Солай ма еді, ендеше әкел ал

дыма, батамды берейін, апасының 
бағын берсін бұл қызыңа!

Берік Сыр елінің ыстық сәлемін 
көмейден буырқана төгілген 
қаһар ман жырмен жалғады, Ал
тынбек ағасы көптің өтінішімен ән 
салды. Роза апаның жанарына жас 
үйірілді, артынан бәрі естелік үшін 
суретке түсті. 

Арада біршама уақыт өткен нен 
кейін, Роза Бағланова Гүлфай руз
дың кең дастарханынан дәм татты. 

– Тоқсан гүл сыйлауды ойлап 
тапқан сен екенсің ғой, қалқам! 
– деп, гүл тарихын айтып берген 
соң Роза апай шаттана күлді. – 
Отбасыларың аман болып, өсіп
өне беріңдер! Балаларың халықтың 
мақтанышына айналсын! – деді, 
сосын риясыз ақ тілеу батасын 
беріп. 

Бұлбұл әнші келетінін білген 
Гүлфайруз  алдын ала жақсы 
әзірлік жасағанды. Оның ең ба
сты дайындығы – үйдегі балаларға 
кім келе жатқанынан мағлұмат 
б е р у і  е д і .  Қ а з а қ  х а л қ ы н ы ң 
мақтанышына айналған әнші апа 
туралы бар білгенін айтты. 

– Майданға барған әнші 
дедіңіз ғой, сонда апай да соғысқа 
қатысқан ба? – деген балалары
на жалықпай түсіндіріп, кейбір 
дүниелерді газет сайттарынан 
да көрсетті. Соның ішінде «Ал
маты ақшамында» жарияланған 
«Генералдың ақырғы аманаты» 
атты мақала да бар еді. Ол Роза 
апайдың майдан даласында өнер 
көрсеткен кездегі оқиғалардан 
хабар беретін менің мақалам бо

тіпті адам түсініп, ақыл бойлап бол
майды. Бұлардың болмысындағы 
рухани жақындық бірінбірі толық
тырып тұратындай. Содан да болар, 
көп ретте қостақым қатар жүреді. 
Берік те Маралтай досымен бірге 
қасиетті Тараз топырағын түгел 
аралап шықты. Әйтеуір, Жамбыл 
облысында өтетін келелі жиынның 
ешқайсысынан бұл өңір Берікті 
қалдырған емес. Тіпті, Сарысудағы 
ағайын оны төл перзентіндей 
көреді. Тек биыл күзде болған 
үлкен ісшара – Маралтайдың Мәді 
күйшіге өз қаржысына орнатқан 
ескерткіштің ашылу салтанатына 
бара алмай қалғаны болмаса.

– Шамам жетсе міндетті түрде 
барамын, – деп, дүбірлі жиын өтуге 
бір күн қалғанша ниеттеніпақ 
отырды. Маралтай да қайтақайта 
хабарласып отырды. Ғылыми 
конференция мен кешті жүргізу 
өз алдына, осы жолы досының 
орны білініп қалғандықтан «Сен 
болмасаң қара сөз қараң қалғандай 
екенау, досым, соны енді сезіп 
тұрмын» деумен болды. Бірақ, оған 
Беріктің денсаулығының жағдайы 
болмаған. Гүлфайрузға: 

– Қапай, қазір Алшын, Тама, 
Жағалбайлының арасында, Асаубай 
аға мен Маралтай достың қасында 
шалқып отырар едімау! – деп екі
үш күн бойы айтып жүрді. 

Маралтай «Ақкөке» десе, Берік 
«Ағажан» деп еркелейтін белгілі 
мемлекет және қоғам қайраткері, 
меценат Асаубай Майлыбаев бұл 
екеуі Алматыдан шықты деген ха
барды естігеннен тағатсыздана 
күтіп отырады. Мөлдір махаб
бат пен аққу сезімнің нышанына 
айналған қос ғашық – Төлеген мен 
Жібекке Тараз қаласының ортасы
нан зәулім ескерткіш орнатқан бұл 
ағаларының әріден тартатын есті 
әңгімесінің өзі неге тұрады. Көңіл 
қошы келгенде Асекеңнің жұбайы, 
Оралкүл апалары салатын Шәмші 
әндері олардың отырысының сәнін 
келтіре түседі. «Ағаң болса алдыңда 
/ Атандайын алшаңдап / Жара
сар керсең ауыңды» дегендейақ, 
екі інісі екіжақтап еркелегенде, 
былайғы жұрт бұларға қызыға 
қарайды. Екеуінің Асау ағасына 
деген ізеті мен ілтипатын көрген 

бәрі инабатты әрі мейірімді бол
ды. Әлихан мен Досымхан ағасы 
Гүлфайруздың кішкентай кезінде 
көрші  құдаша Ғазиза  екеу ін 
ертіп, ермек үшін зоңқылдақ 
аулауға алып баратын. Бүгінде 
ойлап отырса қызық, қыздар екі 
мотоциклдың артына кенеше жа
бысып отырып алады. Қараңғыда 
мың бұралған жалғыз аяқ жол
мен заулап келіп тоқтағанда, 
қыздар түсетүсе қалады. Сосын 
мотоцикл жарығымен секеңдеп 
бара жатқан қосаяқтарды қуалап 
жүріп, қолдарындағы келтекпен 
соғып алады. Оны көрген ағалары 
«Өй, мәледес!» деп, ешірте келіп 
мақтайды. Осылайша бірталайын 
жинап алып, итке әкеліп береді. 
Әрине, бұл үйде аш ит болмаса да, 
олар оны қызық үшін жасаушы еді. 
Арада екіүш күн өткенде қыздар 
«Тағы да барайықшы» деп жалы
нады, ал ағалары болса тұлымшағы 
желбіреген қарындастарының 
көңілдерін қалдырмауға тырысады. 

Бұл ғана емес, екі ағасы кейде 
үй шаруаларына да жегіп қоятын. 
Ауыл сыртындағы онымұны 
жұмыстар да кішкентай Жұлдыз 
бен Гүлфайруздың көмегімен 
бітетін. Ағалары жазда шалғымен 
шөп орады, бұлар оны көделеп 
шығады. Күзде отындыққа кетпен
мен қотырқара шабуға барғанда, 
қарындастары айырмен жинап, 
дестелейді. Оны кейіннен қалқанды 
көлікке толтыра тиеп, үйге әкеліп 
түсіреді де, қыс бойы отқа тамызық 
етеді.  Осындай жұмыстардың 
бәрі  бауырмал ет іп,  еңбекке 
тәрбиелейтін болу керек. Сәуелхан 
ақсақалдың балаларының бәрі 
де осылайша асқан ынтымақпен 
с ы й л а с ы п  ө с т і .  Б а л а  к е з д е н 
қалыптасқан бұл ізет араларында 
осы күнге дейін сақталып келеді.

артына бір шығып, Гүлфайрузға 
көрімдік беріп жатып:

– Берік, жалғыз Гүлфайрузың 
бар саған жақсы ғой, ал мен бол
сам осындай дүниені қайсысына 
алып берерімді білмей үнемі басым 
қатып жүреді, – деді, Маралтай 
әдеттегідей қалжыңына жығып. 
Көпшіліктің көзінше айта берме
генмен, оңашадағы Маралтайдың 
әзілқалжыңдары ұтымды.

Осыдан біраз жыл бұрын Гүл
файруз бен Берік қыздары Нұр
шаш тымен ауылдан пойызбен 
келе жатты. Берік ұзақ жолда досы 
Маралтайдың «Тарпаң» деген өлең
дер жинағын парақтап отырды да: 

– Мынаны қарашы, Гүлфайруз. 
Б ұ л  н е  д е г е н  ғ а ж а п ,  қ а н д а й 
батырлық! «Ассалаумағалейкум, 
Ібіліс!» деген сөзді Маралтай ғана 
айта алатын шығар, – деп, Берік 
оның «Ібіліс» атты өлеңінің «...
Үмітін үзген пендеден / Сананың 
түбі  түңіліс.  /  Алласын сүйіп 
көрмеген / Ассалаумалейкум, 
Ібіліс!...» деген жолдарын дауыстап 
оқи бастады. Әңгімеге ден қойып, 
тыңдап отырған Нұршашты қызы: 

– Мә, әке, сонда біздің Марал
тай аға Ібіліспен де кездескен бе? 
– деді таңданып.

– Жанымау, ол не дегенің?! 
Сенің Маралтай ағаң Ібіліс түгілі 
жердің беті мен оның жеті қат 
қыртысының астындағы Жын, 
Пері, Албасты, Марту, Шайтан, 
Уәсуәстің неше түрімен кездескен 
ғой! – деді, әкесі қуақыланып. 
Сөйтті де Маралтайға телефон 
шалып, қызы қойған сұраққа 
қоса өзінің жауабын айтып, екеуі 
ішектері түйілгенше күлді. 

О с ы н д а й  қ ы з ы қ  ж а й т т а р 
оңайлықпен естен шыға қоймайды 
ғой. Гүлфайруз табиғаты егіз екі 
дос – Берік пен Маралтай туралы, 

АЛМАҒАН, 



12 www.qazaquni.kz
№9 (827), 11 naýryz, 2019Aktýalnaıa tema

ЗОЛОТАЯ ТУФЕЛЬКА 
РАЗВИТИЯ

              
В итоге большим успехом поль

зовались программы, прогнозы со 
звучными, поэтичными названия
ми. Например, в начале пути была 
ориентация на азиатских «тигров», 
хотя в Казахстане было заявлено, 
что его опыт должен отражать кон
вергенцию разных образцов раз
вития для выработки собственной 
модели. В частности, на Сингапур 
и Малайзию, которая добилась 
десятикратного увеличения уров
ня жизни менее чем за 20 лет. На 
основе изучения их опыта появи
лась известная формула «сначала 
экономика, потом политика». По 
аналогии с «тиграми» появился и 
казахстанский «барс». 

Со временем интерес к «бар
су» стал пропадать. Интерес к 
«тиграм» также заметно пошел на 
спад. Не та модель?! В то же время 
не было недостатка во всевозмож
ных отечественных программах 
развития и дорогих зарубежных 
консультациях. На гребне дви
жения к конкурентоспособности 
была принята небывалая в миро
вой истории программа трехъязы
чия. Появился приказ министра 
образования и науки «натягивать» 
заветную золотую туфельку трехъ
язычия на ноги казахстанских 
школьников – авось чтонибудь 
получится! 

Выяснилось, что в открытых 
специализированных школах не
кому преподавать математику на 
английском, а географию – на ка
захском языке. Если так обстояли 
дела со специализированными, то 
нетрудно представит, какое буду
щее уготовано для обычных школ. 
А оно – будущее – не заставило 
себя долго ждать: по приказу быв
шего министра за трехмесячный 
срок были подготовлены учителя 
разных предметов, чтобы вести 
обучение этих предметов на ан
глийском языке. Неважно, сколь
ко денег ушло вхолостую, важно 
– быть «полиглотами» и впереди 
планеты всей.  

Не имеет значения, что завет
ная туфелька очень тесна, главное 
– надеть, и (как будто) произой
дет казахстанское экономическое 
чудо. А предложений золотой ту
фельки – тьма! Великое множество 
программ, но лишь на бумаге. И 
без устали меняли программу за 
программой. Например, сколько 
программ, «планов громадье» было 
принято по развитию сельского 
хозяйства, а в селе, элементарно, 
мало работы, негде пасти домаш
ний скот, нет кормов, порой нет 
воды для людей и колодцев для 
отгонного животноводства! 

Много было разговоров и о 
кластерах. Например, кластерное 
развитие как инструмент повы
шения конкурентоспособности 
регионов, инновационного разви
тия их экономики является новым 
подходом в региональном разви
тии страны. Основными целями 

казахстанской кластерной иници
ативы является создание условий 
для максимального использования 
конкурентных преимуществ Ка
захстана в развитии несырьевого 
сектора экономики на основе во
влечения частных бизнесструктур 
в сферу индустрии.

Создание семи пилотных кла
стеров – «Металлургия», «Транс
портная логистика», «Текстиль
ная промышленность», «Строи
тельные материалы», «Пищевая 
промышленность», «Туризм» и 
«Нефтегазовое машиностроение» 
– было определено и утверждено 
постановлением правительства от 
25 июня 2005 г. Для успешной ре
ализации кластерной инициативы 
были предусмотрены общесистем
ные меры по совершенствованию 
законодательства, созданию эле
ментов инфраструктуры, реализа
ции конкретных инвестиционных 
проектов и решению вопросов 
кадрового обеспечения. 

И, конечно, позже никто не 
спросил: а где сейчас эти кластеры 
– инструмент повышения инно
вационного развития экономики?

ЭТО СЛАДКОЕ СЛОВО – 
ИННОВАЦИЯ!

        
Недолгое время в качестве об

разца для подражания Астана по
сматривала на опыт Финляндии. 
Дальневосточные «тигры» не при
годились: мол, развивается узко
профильный тип национальной 
экономики. Нужна звезда первой 
величины! Это Финляндия, кото
рая по многим показателям чис
лится в мировых лидерах. Ибо для 
Казахстана приоритетом стано
вится сфера высоких технологий, 
создания новых рынков.

Поразительно, что в своем 
полете вдохновения наши чинов
ники не удосужились опуститься в 
родные степи и объяснить, на чем 
основаны шансы Казахстана стать 
«второй Финляндией». 

В итоге появилось любимое и 
ходовое слово: инновация. Мол, 
инновация, как конкретная мате
риализация интеллекта, затраги
вает и области высоких техноло
гий, и производство, и подготовку 
специалистов. Освоение такого 
ресурса в Казахстане расценива

лось как подъем новой целины, и 
были сделаны конкретные шаги: 
созданы Банк развития, Казах
станский инвестиционный фонд, 
Центр маркетинговоаналитиче
ских исследований, Центр инжи
ниринга и трансферта технологий. 
На это была нацелена и Стратегия 
индустриальноинновационного 
развития Казахстана на период 
20032015 гг., создание Парка ин
формационных технологий «Ала
тау» и т.д. А после этой Стратегии 
появилась и вторая пятилетка 
Государственной программы ин
дустриальноинновационного 
развития (ГПИИР2). 

Будущее страны рисуется на 
основе модернизации политиче
ской системы и инновационной и 
высокотехнологической экономи
ки. Инновационные технологии – 
цель, в принципе не вызывающая 
возражений как общепринятый 
приоритет многих развитых стран, 
и она может быть использована как 
долгосрочный проект. 

Однако для такого проекта не
обходимы краткосрочные базовые 
программы для различных отрас
лей экономики и их выполнение, 
т.е. та самая кропотливая «черная» 
работа, которую у нас избегают. 
Кто вспомнит, к примеру, про
грамму поднятия аула, когда такие 
масштабные планы «новой цели
ны»! В конце концов, для создания 
суперкомпьютера надо уметь про
изводить и суперпластмассу, но 
зачем такие прозаические детали 
для красивого воздушного замка.  

В связи с инновациями за
говорили об интеллектуальной 
нации как основе инновационного 
развития государства, даже при
няли проект «Интеллектуальная 
нация2020». А то, что на развитие 
науки у нас выделяется денег 0,13 
% от ВВП, так это тоже несуще
ственная деталь. Для сравнения: в 
развитых странах эта цифра 24 %. 
Даже Узбекистан выше с показате
лем 0,21 %, чуть ниже Кыргызстан 
– 0,12 % от ВВП, но онито не 
стремятся в 30ку развитых стран, 
в региональные лидеры.

В итоге появилось много воз
душных замков. А ведь воздушные 
замки – самые дорогие: на многие 
программы, проекты реально вы
делены большие финансы.

ПРОЕКТЫ-ЛЕДОКОЛЫ, 
ВЗЛАМЫВАЮЩИЕ СЕКТОРЫ 

ЭКОНОМИКИ
       
После Финляндии и других 

стран стали говорить, что Казах
стан будет развиваться с оглядкой 
на Канаду и Австралию. Наши 
специалисты даже съездили в 
Канаду для изучения опыта в 
сельском хозяйстве (будто в Ка
захстане не было сельского хо
зяйства). В итоге из Казахстана 
не получилось ни Канады, ни 
Австралии. 

И даже неудобно спрашивать 
наших чиновников в их поисках 
заокеанского примера: а поче

му бы нашим аграриям не из
учить опыт советского периода? 
Например, опыт коллективного 
хозяйства, отгонного животно
водства, лиманного орошения, 
использования пастбищ и т.д.? И 
для начала достичь бы уровня со
ветского колхоза, а не принимать 
«по примеру» какойто страны 
очередную программу.

Или опыт известного на весь 
Союз агрофирмы «40 лет Октя
бря» Николая Головацкого со сво
ими 6 промышленными заводами, 
12 ПМК, ЛЗУ под Братском, по
ставлявшим пиломатериалы в 
Китай и ГДР, 2000 тракторами, 
НИИ Кукурузы с солидным науч
ным потенциалом и современным 
импортным оборудованием. На 1 
января 1992 г. агрофирма, одних 
поливных полей которой было 
10 тыс. га и куда приезжали за
рубежные специалисты для пере
нимания опыта, имела новейшие 
основные фонды на 4 млрд. дол
ларов (!). 

В 2017 г. Бакытжан Сагинтаев 
заявил, что Казахстан должен за 
10 лет построить цифровой сектор 
как новую отрасль экономики и 

ВОЗДУШНЫЕ ЗАМКИ: 
ПОЧЕМУ В КАЗАХСТАНЕ БУКСУЮТ РЕФОРМЫ

Известно, что Казахстан – лидер по всевозможным программам, проектам, стратегиям. При этом 
стало традицией принимать новые программы без всякого обсуждения предыдущих проектов. Вся 
информация – лишь о будущем развитии какой-либо отрасли. По этой причине большой любовью 
при подготовке проектов пользовались формы будущего времени глагола; редко упоминалось о 
том, что делается в настоящее время, а о том, что сделано – обычно избегали этого вопроса, и мало 
информации в прошедшем времени. 

занять 30е место в международ
ном рейтинге цифровой конку
рентоспособности к 2025 г. Про
грамма «Цифровой Казахстан» 
базируется на 4 основах – это 
цифровизация базовых отраслей 
экономики, развитие мобильно
го государства, формирование 
креативного общества и создание 
новой инфраструктуры, необхо
димой для цифровой трансфор
мации страны. Во всех 4 системах 
определены проектыледоколы, 
призванные взламывать секторы 
экономики для появления в них 
цифрового бизнеса. «Ледоколов» 
всего 23.

Какие названия, какие мета
форы! От таких звучных названий 
реально кружится голова – Казах
стан вам не какаято банановая 
республика, а ледокольная и даже 
космическая держава!

P.S. В правительство должны 
прийти компетентные аналитики 
и практики, а не высокопостав
ленные «поэты», у которых сла
бы аналитические способности. 
Каждое новое правительство не 
анализирует ошибки предыду
щего, а продолжает «преемствен
ность» предыдущего курса. 

В любой сфере можно про
вести научный анализ, чтобы 
понять, почему страна не развива
ется в той или иной области, а еще 
лучше – провести комплексную 
аналитическую работу всех сфер 
деятельности правительства. И 
лишь после этого предложить 
главе государства и народу про
грамму по устранению ошибок и 
недоработок предыдущего пра
вительства и новую программу 
выхода из кризиса во всех сферах. 
У нас же члены правительства, 
которые завалили работу на своем 
участке, благополучно пересажи
ваются на новое кресло.

Комплексная аналитическая 
работа создала бы единую со
гласованную программу всех ми
нистерств, которая может стать 
основой для деятельности пра
вительства и будущего отчета о 
его проделанной работе. Нередко 
недоработка одного министерства 
негативно влияет на работу и по
казатели другого ведомства. И, 
наоборот, успешная реформа в 
одной отрасли может вытащить из 
кризиса и другие.  

Перенимать опыт развитых 
стран можно, лишь опираясь на 
реальную работу правительства и 
его реальные возможности, адап
тируя его с учетом особенностей 
национальной экономики.

Дастан ЕЛДЕС
d.eldesov@mail.ru
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Азат ПЕРУАШЕВ: 

Problema

НЕЛЬЗЯ ОБРЕКАТЬ НА 
БОМЖЕВАНИЕ В БАРАКАХ!

– Мы действительно подни
маем тему социального жилья 
не первый год. В 2013 году, ког
да правительство предложило ис-
ключить из Закона «О жилищных 
отношениях» право граждан на бес-
платные 10 соток для индивидуаль-
ного жилья, именно фракция «Ак 
жол» выступила с жесткой крити
кой этой инициативы и добилась 
ее отмены, – рассказывает Перу
ашев. – Уже тогда мы исходили 
из того, что государство призвано 
обеспечить хотя бы минимальные 
условия тем, кому коммерческое 
жилье просто не по карману.

В 2014 году мы обратили вни
мание правительства, что госпро
граммы жилья не включают сель
скую местность, хотя именно там 
сосредоточены и многодетные се
мьи, и малообеспеченные, пред
лагали восполнить этот пробел.

Затем, в 2017 году, исходя из 
усиливающихся тенденций ур
банизации фракция предложила 
дополнить жилищные программы 
строительством малогабаритного 
жилья и общежитий, ориентиро
ванных на сельскую молодежь. 
Дело в том, что такое жилье де
шевле обычного на 30–40 про
центов, что делает его гораздо 
доступнее и для приобретения, и 
для аренды.

В тот момент мы не нашли по
нимания. Но «Пять социальных 
инициатив» Нурсултана Абише
вича вывели тему общежитий на 
государственный уровень. Высту
пление Президента на XVIII съез

де партии «Нур Отан» актуализи
ровало и строительство арендных 
квартир для малообеспеченных, 
прежде всего – многодетных се
мей. По официальным данным, 
в стране насчитывается более 340 
тысяч многодетных семей, и 111 
тысяч из них относятся к мало
имущим.

Но даже рыночная эконо
мика не отменяет обязательств 
государства по поддержке неза
щищенных слоев общества: тех, 
кто по объективным причинам не 
способен себя обеспечить самым 
необходимым.

Поэтому социальное жилье, 
бесспорно, нужно, а остроту 
проблемы обусловил недостаток 
внимания в прежние годы. В 
акиматах числится порядка 1,5 
миллиона очередников. А соглас
но госпрограммам, по стране пла
нируется вводить около 100 тысяч 
квартир в год. То есть нынешние 
очередники закончат получать 
жилье только через 15 лет. И ведь 
каждый год к ним добавляются 
тысячи других нуждающихся – 
новые многодетные семьи, вы
пускники детских домов, преста
релые, инвалиды...

Кроме того, из аулов в города 
ежегодно переезжают сотни тысяч 
(!) граждан, в основном молодежь. 
За те же 15 лет их наберется еще 
2–3 миллиона.

Работы, чтобы купить кварти
ру, у них пока нет, образования, 
чтобы найти работу, тоже. Стать 
в очередь на квартиру им невоз
можно, так как нет прописки.

Но ведь это наши с вами со
граждане, наши люди. Их нельзя 
обрекать на бомжевание в бара
ках. Поэтому строительство со
циального жилья является хоть и 
не идеальным, но все же выходом, 
меньшим из зол. Именно по это
му пути пошли многие развитые 
страны. Поручения Нурсултана 
Абишевича о строительстве сту

денческих общежитий и возведе
нии 40 тысяч арендных квартир 
для многодетных семей способны 
значительно оздоровить нынеш
нюю ситуацию.

Что касается того, должно ли 
такое жилье предоставляться без 
права выкупа, то я бы предложил 
подходить дифференцированно. 
Да, общежития желательно не при
ватизировать. Молодежь должна 
стремиться жить лучше, получать 
образование и находить работу.

Общежитие – это только вре
менная, на пять, максимум десять 
лет, возможность освоиться, не 
мыкаться по вокзалам и случай
ным ночлежкам. Встав на ноги, 
молодые люди должны двигаться 
дальше, собственным трудом об
ретать более комфортабельное 
жилье.

Так вот, основным требова
нием планирования там является 
обеспечение не менее 60 процен
тов жителей рабочими местами в 
районе проживания.

Аналогичные нормы выдер
живаются и в первом канадском 
«smart city» – Куэйсайде, возле 
Торонто. Уже первая очередь 
жителей в 5 000 человек там обе
спечена 3 900 рабочими местами, 
это 78 процентов!

И бизнес чувствует эти тен
денции явно лучше чиновников. 
После нашего запроса в 2017 году 
к нам обратился ряд застройщи
ков, предложивших свои проекты. 
Они, не дожидаясь указаний от 
госорганов, сами захотели первые 
этажи в социальном жилье отдавать 
под малый и средний бизнес: швей
ные и мебельные цеха, детсады, 

питание детей – такой же труд, 
который требует адекватной оценки 
государства. Кроме того, под
держка не должна превращаться 
в иждивенчество, в отношении 
здоровых и полных сил граждан 
она должна носить рыночный и 
возмездный характер.

– Какие изменения нужно вне-
сти в законы, чтобы социальное 
жилье стало реальностью?

– Особых изменений, на мой 
взгляд, не нужно. В действую
щем законодательстве имеются 
строительные нормы и правила 
(СНиП) и для малогабаритного 
жилья, и для общежитий. При не
обходимости их можно доработать 
в текущем режиме. Менять нужно 
не столько законы, сколько от
ношение чиновников к своим 
прямым обязанностям.

Например, сразу же после 
озвученной депутатами иници
ативы о малогабаритном жилье 
категорически против нее вы
сказался председатель комитета 
по делам строительства минин
вестиций. Хотя, повторю, нормы 
для этого типа жилья в действую
щем законодательстве никто не НУЖНО МЕНЯТЬ 

ЧИНОВНИКОВ
НЕ ЗАКОНЫ, А НЕРАДИВЫХ

Построить более 40 
тысяч арендных квартир 
преимущественно для 
многодетных, неполных семей 
и семей с низкими доходами 
поручил правительству 
Президент Казахстана. А 
также разработать для этих 
категорий граждан льготный 
механизм предоставления 
жилищных займов под 2–3 
процента годовых через систему 
жилстройсбережений.
Лидер партии «Ак жол» не первый 
год поднимает тему строительства 
социального жилья – общежитий 
и арендных квартир для 
малообеспеченных семей. Однако 
прежний состав правительства не 
поддержал его идею.
Должно ли такое жилье 
выдаваться без права 
приватизации? Смогут ли 
малообеспеченные семьи 
потянуть арендное жилье?
Об этом и о многом другом 
– в интервью с Азатом 
ПЕРУАШЕВЫМ на сайте 
caravan.kz.

А вот социальное жилье, вы
деляемое инвалидам, многодет
ным, сиротам, наверное, было бы 
правильным дать возможность, 
при желании, выкупать на опреде
ленных условиях. Здесь огромную 
помощь может оказать инициати
ва главы государства о разработке 
для таких граждан льготных жи
лищных займов под 2–3 процента.

«УМНЫЙ ГОРОД»

– Готовы ли казахстанские 
предприниматели помочь государ-
ству в решении проблемы?

– Думаю, что государствен
ночастное партнерство могло 
бы стать важным фактором про
движения социального жилья. 
Ведь это именно тот случай, когда 
государство решает задачи разви
тия, а деловые люди инвестируют 
средства и извлекают прибыль.

Сегодня местами бизнес 
уже строит общежития и сдает 
их желающим без лишнего шума. 
Есть немало примеров, когда ус
ловия проживания и порядок там 
обеспечены на должном уровне. 
Но вопросы санитарных норм и 
требований безопасности на та
ких объектах, думаю, все же нуж
даются в системном внимании со 
стороны государства. Поэтому 
прежнее пренебрежение госорга
нов к этому сегменту жилищного 
строительства непростительно.

Второй момент в том, что без 
государственной поддержки оно 
не покрывает всей потребности 
и не решает ряда других задач, 
таких как создание в зоне доступ-
ности рабочих мест, детских садов, 
медицинского обслуживания, школ, 
магазинов, остановок обществен-
ного транспорта и т. д.

На прошлой неделе мы с кол
легами посетили новый район 
в австрийском городе Вене, ко
торый возводится по принципу 
«умный город».

пекарни, кондитерские и прочее. 
Выходили на нас предприятия и 
вузы, заинтересованные в мало
габаритном жилье.

У них всех единственная 
просьба к госорганам: выделять 
участки желательно вблизи объек
товпартнеров – вузов, предпри
ятий, торговых или медицинских 
центров и т. д., под персонал кото
рых и строилось бы жилье.

И самое главное – обеспечить 
инфраструктуру (водо, энерго, 
теплоснабжение, центральную 
канализацию). Если бы при этом 
государство помогало вузам, ме
дицинским учреждениям (с уча
стием самого государства) еще и 
с финансированием соцжилья, то 
вопрос достаточно скоро потерял 
бы нынешнюю драматичность.

ДЕНЬГИ 
ИЛИ ЖИЛЬЕ?

  
– Известный социолог Гульми-

ра Илеуова недавно заявила, что 
многодетным семьям лучше давать 
не жилье, а минимальную зарплату 
– 42 тысячи тенге. Иначе в одну 
комнату набиваются по 5-7 чело-
век, и это не лучше тех условий, в 
которых они живут сейчас.  

– Каждый имеет право на 
свое мнение. Но мне кажется, 
это скорее позиция благополуч
ных городских жителей, далеких 
от реалий бездомной семьи. Что 
дадут 42 тысячи зарплаты? За эти 
деньги можно взять в аренду ту 
же самую комнату в общежитии 
или однокомнатную квартиру, 
но уже у частника. И будут туда 
так же набиваться по 2–3 семьи 
родственников, да еще и хозяева 
периодически повышать аренду 
или выгонять жильцов, когда 
вздумается. Думаю, что сами 
многодетные предпочли бы жи
лье.

Но гжа Илеуова, безусловно, 
права в том, что рождение и вос-

отменял. Но чиновник, видимо, 
предпочитает, чтобы миллионы 
казахстанцев и дальше по 15 лет 
ждали крыши над головой. И я не 
знаю, как он сегодня выполняет 
«Пять социальных инициатив» 
главы государства, если за год 
до них публично заявлял, что не 
допустит строительства обще
житий.

Другой пример – когда ми
нистерство образования начало 
сетовать на отсутствие типовых 
проектов общежитий. Мы на
правили изъявившие готовность 
строить такое жилье компании 
с их проектами к руководству 
ведомства. Но в итоге и там все 
закончилось ничем.

Так что менять нужно, повто
рю, не законы, а отношение чи
новников к своим обязанностям. 
Или самих чиновников.

Что касается предпринима
телей, они готовы строить со
циальное жилье при адекватном 
отношении госорганов. Скажу 
больше: при наличии свободных 
средств бизнесу было бы выгоднее 
даже не продавать такие объекты, 
а именно сдавать в долгосрочную 
аренду.

Ведь низкая себестоимость 
социального жилья приводит к 
тому, что в аренде она покры
вается в обозримый период, а 
дальнейшие поступления пред
ставляют чистую прибыль.

Поэтому застройщику вы
годнее оставлять такой объект за 
собой, превратив его в источник 
постоянного дохода. Но, под
черкну, для этого нужно, чтобы 
у предпринимателя были свобод
ные средства для продолжения 
работы.

И я думаю, что в интересах 
государства придать этим начина
ниям системный характер – как в 
обеспечении инфраструктурой, 
заместительным финансировани
ем (взамен выпавших из оборота 
инвестиций), так и в формиро
вании современных требований, 
которым должно соответствовать 
такое жилище.

Дилярам АРКИН
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без огорода, без домашнего скота. 
Иметь домашнее хозяйство можно 
только в сельской местности.

Есть ли сейчас условия для 
школьного образования и соци-
альная инфраструктура в сельской 
местности? Да, есть. К сожалению 
не везде, но в крупных селах есть. 
Например, в главных селах моей 
сельскохозяйственной деятель
ности Шалабае ВКО, Ушарал и 
Каракемер в Алматинской области 
хорошие школы есть. Но нужно, 
чтобы во всех крупных селах были 
полные школы и объекты культу
ры. Например, в Шалабае мы уже 
5 лет просим местные власти вос
становить некогда очень хороший 
и большой дом культуры.    

Благодаря росту производства 
некогда могучее предприятие с 
огромным и очень благоустроен
ным селом, затем в годы кризиса 
разрушенное до фундаментов, 
сейчас возрождается. Возрождает
ся и село. В Шалабае сейчас нет ни 
одного безработного.  

Что мы делаем: покупаем за
брошенные дома, их ремонтируем, 
приглашаем многодетные семьи 
из окружных деградирующих сел, 
даем им эти дома, устраиваем на 
работу в наше хозяйство, выделяем 
скот для домашнего хозяйства, даем 
на льготных условиях сено, уголь. 
Дети ходят в местную хорошую 
школу. За последние 4 года мы 
привезли около 30 семей, из них 10 
семей имеют 3 и более детей. При 
этом 4 семьи, привезенные по госу
дарственной программе из других 
регионов, после получения госу
дарственной помощи, уезжали, но 
остальные семьи остались и живут 
благополучно и хорошо.

Если бы эти семьи не приехали 
в Шалабай, то вероятно они бы 
уехали искать счастья в Семее, 
Оскемене, Алматы. В этих городах 
условия для семей, приезжающих 

Я вырос в многодетной семье. Нас было 7 детей. Жили 
мы на краю поселка городского типа (станция) Чарск 
Семипалатинской области (сегодня Шар ВКО). За нашим 
огородом уже начиналась степь. Отец выбрал место для 
строительства дома, потому что был участок для огорода, 
можно было построить сарай и держать скот, который можно 
было выпасать в степи.   

из сел, не самые благоприятные. Я 
уверен, они бы не имели в городах 
такого качества жизни: хорошее 
питание, чистый воздух, родители 
рядом с детьми, дети помогают 
родителям в домашнем хозяйстве, 
летом живут у нас в трудовом 
детском лагере, ходят в походы, 
занимаются спортом, видят, как 
растет наше хозяйство и возрож
дается село.

Если бы еще государство вос
становило старое здание клуба, в 
котором мы бы сделали спортив
ные секции, музыкальные круж
ки, мастерские ремесла, то мы бы 
сказали, что наше село – пример 
качественной жизни, особенно 
для многодетных семей.

Пример своего села привел не 
для хвальбы, на самом деле это 
перспективная модель приорите
тов нашей экономики и пример 
того, как мы должны поддержи
вать многодетные семьи, какие 
должны быть главные приоритеты 
социальной политики государ
ства.

Под влиянием тяжелой тра
гедии в Астане уже обозначились 
тенденции, пути решения соз
дания хороших условий жизни 
для многодетных семей с низким 
уровнем подушевых доходов.  

Быстрая реакция некоторых 
ответственных лиц, чьи ведомства 
подверглись жесткой критике, ста
ли заявлять о принимаемых мерах 
поддержки малоимущих много
детных семей в городах. Родились 
другие частные инициативы даре
ния многодетным семьям «одно
комнатных квартир». Ктото при
зывает бизнес решать жилищные 
проблемы многодетных семей.  

Но невозможно многодетной 
семье жить в однокомнатной квар
тире, очень трудно многодетной 
необеспеченной семье просто жить 
в крупных городах. Такие предла
гаемые меры временные, затем на
кал проблемы угаснет, а проблемы 
останутся не решенными.

Самое правильное возмож
ное эффективное управление со
циальными проблемами – это 
создавать правильные условия 
субъектам экономики.

вия для качественной жизни будут 
созданы.

Мы могли бы приглашать 3-4 
семьи каждый год. Таких, как мы, 
уже пара тысяч в стране, то есть это 
6-8 тысяч семей ежегодно. Позднее 
таких аграрных предприятий долж-
но стать 5 000 и они смогут решать 
вопросы 5-10 многодетных семей, а 
это уже примерно 400 000 человек. 
Построить много домов в селах, 
создать хорошую социальную ин
фраструктуру на селе – в итоге 
будет намного меньше и дешевле 
всех бюджетных затрат различных 
нынешних программ переселения, 
программ строительства бюджет
ного жилья в городах, учебы в три 
смены в городских школах, не
обходимости расширения инфра
структуры городов.

Вырисовывается одна общая 
большая стратегическая перспек
тива решения многих социаль
ноэкономических проблем в 
стране, которая решает многие 
большие текущие проблемы, если 
мы начнем возрождать села. Нам 
надо как можно скорее понять эту 
тенденцию и развернуть обратно 
картину внутренней миграции на
шего населения.

Будущее нашей экономики че-
рез 30-50 лет – это сельское хозяй-
ство, хотим мы этого или не хотим, 
так оно и сложится. Если через 
40 лет в нашей стране главными 
отраслями должны стать сельское 
хозяйство, транспортная логи-
стика, туризм и инновационный 
бизнес, если так сложится, значит, 
мы построили очень благополучную 
страну с высоким качеством жизни.  

Самое главное, ничего не надо 
придумывать. Вся инфраструк
тура сельского хозяйства была 
хорошо продумана в советское 
время. Она была грамотная, про
думанная, научно обоснованная. 
Её следы еще есть. Надо просто 
по этим следам восстановить 
сельские дорогие, линии элек
тропередач, дать новую жизнь 
крупным селам, построив там со
циальную инфраструктуру нового 
поколения.

Далее сельхозпредприятия 
восстановят производство в быв
ших совхозных отделениях, рабо
та на которых будет идти вахто
вым методом в радиусе 2040 км 
от базовых сел.

Сегодня многие земли не ос
ваиваются, так как нет именно 
такой инфраструктуры на селе. 
Все попытки делать это силами 
сельхозпредприятий делают наше 
производство неэффективным и 
медленным.

На такую программу понадо
бится всего 10 лет, а следующим 
этапом надо уже восстанавливать 
всю сельскую инфраструктуру в 
радиусе от 200 до 400 км от круп
ных городов и 5070 км от район
ных центров.

Все мои трудовые навыки фи
зического труда, полученные в 
детстве при работе по дому и хо
зяйству, сформировали все мои 
главные трудовые навыки, вклю
чая умственные, и такие навыки 
стали фундаментом моей жизни. 
Я хочу сказать, что знаю, что такое 
многодетная семья.  

Главное отличии того времени 
от нынешнего в том, что тогда 
практически все были одинаково 
бедными. Сейчас мы имеем силь
ное расслоение общества, в кото
ром труднее всего многодетным 
семьям. Тогда была всегда школа 
в твоем районе, сегодня школы не 
всегда у дома. В то время можно 
было всегда устроиться на работу 
как минимум рабочим, сегодня не 
все рабочие профессии в почете. 

В нашем обществе искажены 
ценности профессий – лучше 
быть охранником за небольшие 
деньги в городе, чем рабочим на 
ферме. Тогда было трудно менять 
место жительства, была система 
прописки, не было рынка аренд
ного жилья, строить новое жилье 
в 70ых и 80ых годах было почти 
невозможно в силу целого ряда 
ограничений, сегодня жилье более 
доступно, дорогое в городе и недо
рогое в сельской местности.

Но в целом в настоящее время 
есть условия для благополучной 
жизни многодетных семей, но не в 
больших городах. Как человек, за-
нимающийся селом, я могу уверенно 
сказать, что сегодня есть возмож-
ность создать хорошие условия для 
жизни многодетных семей в тех 
аулах, где развивается сельское 
хозяйство, где сеть базовые соци-
альные условия.

В современных условиях мно
годетным семьям с низким по
душевым доходом невозможно 
дать хорошее здоровое питание 
детям без домашнего хозяйства, 

РЕШЕНИЕ ПРОБЛЕМ 
МНОГОДЕТНЫХ СЕМЕЙ – 
РАЗВИТИЕ СЕЛА  

Лучше если государство будет 
создавать условия для формиро
вания и развития так называемых 
«домашних хозяйств». Каждая 
многодетная семья может и долж
на иметь свое хозяйство. Иначе 
очень трудно сделать жизнь хоро
шей для детей таких семей.

Если государство будет вы
делять средства для строительства 
домов для многодетных семей 
в действующих селах, в кото
рых есть работающие сельхоз
предприятия, то такие хозяйства, 
как «ТОО Племзавод Шалабай», 
предоставят работу главе семьи, 
могут дать скот для подсобного 
хозяйства, будут по льготной цене 
давать сено, семья получит землю 
для ведения огорода и сада. Если 
будет хороший клуб, то все усло

При полном освоении наших 
земельных ресурсов, повсеместно 
в сельской местности возник
нет пищевая промышленность, 
сервисные отрасли поддержки 
аграрного производства. Наличие 
инфраструктуры связи, развитие 
удаленных рабочих мест мно
гих профессий создаст условия 
для жизни в сельской местности 
многим творческим професси
ям, и в селах не будет проблем с 
кадрами в школах, медицинским 
сервисом.

Качество жизни не измеряет
ся объемом государственных за
трат на различные пособия. Надо 
создать условия для формирова
ния правильных долговременных 
экономических условий, среди 
которых самые главные:

- восстановление производ-
ственной и социальной инфра-
структуры в сельской местности;

- предоставление финансиро-
вания для строительства жилья в 
сельской местности, всем кто по-
желает вернуться в село, в первую 
очередь многодетным семьям;

- эффективное взаимодействие 
аграрных предприятий и государ-
ства по освоению сельскохозяй-
ственных земель и восстановлению 
требуемой ими инфраструктуры.

В целом такое понимание со
зрело в умах многих ответствен
ных лиц на уровнях центральной 
и местной власти, депутатов, биз
несменов, самих наших граждан, 
глав многодетных семей. Надо 
просто взять и сделать. 

Зейнулла КАКИМЖАНОВ 
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Нұрғали ЫБЫРАЙЫМ:

КӨКТЕМЕ МЕН 
көңіл шіркін үндесіп...

КӨКТЕМЕ МЕН 
КӨҢІЛ ШІРКІН ҮНДЕСІП...

Көктеме мен көңіл шіркін үндесіп,
Көктем  тойы төрімізге түрді есік.
Құлпырады ару қыздар әдемі,
Туған жердің қырларында гүл кешіп!

Керемет қой қараңызшы  күллі алап,
Көгімізден күлімдейді күн қарап.
Бақыт тапсын келіншектер аяулы,
Бесігінде бөбектері  іңгәлап!

Қайтқан құстың әнмен жетіп хабары,
Ақ толқындар аңсап қарсы алады.
Ақ жаулығы сияқтанған пейілі,
Әжелердің ашық болсын қабағы!

Түсінде ғана емес бойжеткеннің,
Өңінде сүйіктісін жолықтырсын!

Туған жердің оралып тырналары,
Жүрегімді жылытып жыр барады,
Алдымыздан жарқылдап шықсын қыздар,
Ай нұрына сүрініп сырғалары!

Бауырын сәуле менен нұрға малып,
Бауыр басып тау мен қыр тұрғаны анық!
Арулар, мерекеңіз құтты болсын,
Қуантсын баршамызды жылда оралып!

***
Көңілімнің көк лағы,
Көрген емес семіріп.
Шақырса да тегі бәрі,
Төр қумадым ерігіп.

Бұлттар да табысып алақалың,
Тауласып жатқанын шамаладым.
Аңғардың ба, жанымау,
ақша қардың,
Ақырғы рет жалт етіп қарағанын!

Саспайын деп ақпанда мақтанып құр.
Салқынынан қарайды сақтанып қыр.
Жаңа түскен келіндей алабұртып,
Алма ағашы бүрлеуге шақ қалып тұр!

Желден қалған шар қылып үріндіні,
Құмда аңдар қуады бірін бірі.
Торғайлар да қағысып қанатымен,
Қызғаныштың желпінді шымылдығы.

Өлеңімнің жайқалып гүлқұрағы,
Өскен жерге басылмай тұр құмары.
Көктем келе жатыр! – деп сүйіншілеп,
Әйнегімді тамшылар ұрғылады.

КӨКТЕМ

Сәуле шашқан көктемнің 
әр сағатын,
Қаламына 
сеп қылды қаншама ақын.
Кезең бұл – адам түгіл, 
құс түгілі,
Даламның әр төбесі 
ән салатын!

Жаңбыр мен найзағайдың дүбірінен,
Бүкіл дүние ашып тұр 
бүгін рең.
Гүлдер қанат жаяды 
жұпар шашып,
Араның қанатының дірілінен!

Қалай сізге айта алам,
әсте, бәрін,

Ақ самалдың еркелей бастағанын.
Кербез қыздың алқымым 
айта ала ма,
Мыңсан мәрте құбылған 
қасқабағын?!

Кеудемдегі күйімді қалықтаған,
Жеткізгенше, жаным ау,
жанып барам!
Аспан мен жер құлындап 
осы кеше,
Сүттеніп тұрған
сынды 
анық маған!

Алдына алған малшыдай 
асқатығын,
Күн сипаған жылытты 
тас та түрін.
Тай жетектеп байсалды 
бола қапты,
Кеше ғана 
немерем 
басқатұғын!

Сыбырласып, бірбірін аймалап ап,
Бөртіп тұр, бөркін атып айнала бақ.
Сымбатына аулымның 
көзі тоймай,
Аузын ашты Жұлдыз бен 
Ай да қарап!

Мейірімі   
түскенде 
Ұлы ананың,
Қуандырды айдынға құлаған үн!
Көктемнің тыныштығын бұзбаңдаршы,
Түн жамылып, туғандар, сұранамын!

ТЕҢІЗ МЫНАУ... 
АРҒЫ БЕТІ КӨК БЕЛЕҢ

Теңіз мынау.. арғы беті көк белең.
Көк белеңім ұштасады көкпенен.
Көктемімді сағынғанда, көкемау,
Көк белеңмен сырласуға көп келем.

Теңіз мынау...қызыл шағыл жиегі,
Топырақ бұлбілесің бе, киелі?!
Осы жерде жатыр қанша атамның,
Суға батып сүйегі.

Теңіз мынау... сүйіп көне сеңгірін,
Танытуда кереметін, кеңдігін.
Саламын деп судың сұлу сипатын,
Суреткер боп кетемінау,
Мен бүгін?!

Теңіз мынау... еркелетті жел тұрып,
Топ тораңғыл теңселді сәл желпініп.
Шағалалар шарқ ұрады айдында,
Қос қанатын мәнеріне келтіріп.

Теңіз мынау...күннің түскен жарығы.
Ойнап жатыр,тойлап жатыр балығы.
Түн ішінде шақырады байқасаң,
Толқындардың сәлем айтқан сарыны.

Теңіз мынау... ешбір асыптаспаған,
Жұмбағы көп жұртына әлі ашпаған.
Сырға әуес жүрегімді толқытып,
Сырғыған су салатындай асқақ ән?!

Теңіз мынау...
жаурағанға – іргесі ық.
Күлімсіреп тұрады ашып күнде есік.
Суды емес, жағасында теңіздің,
Судай тұнық тұрғандаймын жыр кешіп?!

Көктеме мен көңіл шіркін үндесіп,
Қөктем  тойы төрімізге түрді есік.
Құлпырады ару қыздар әдемі,
Туған жердің қырларында гүл кешіп!

Керемет қой қараңызшы  күллі алап,
Көгімізден күлімдейді күн қарап.
Бақыт тапсын келіншектер аяулы,
Бесігінде бөбектері  іңгәлап!

Қайтқан құстың әнмен жетіп хабары,
Ақ толқындар аңсап қарсы алады.
Ақ жаулығы сияқтанған пейілі,
Әжелердің ашық болсын қабағы!

Әйел деген – қымыз дүние, қанша аңыз,
 Сарқылмайтын саз емес пе  салсаңыз?!
Қаракөздер арқасында, жігіттер,
Жарқыл қағып жүрейікші баршамыз!  

Шардара қаласы
Түркістан облысы

Әйел деген – қымыз дүние, қанша аңыз,
 Сарқылмайтын саз емес пе  салсаңыз?!
Қаракөздер арқасында, жігіттер,
Жарқыл қағып жүрейікші баршамыз! 

***
Күн жарықтық ұзады да сағаттап,
Наурыздың  жарқырады таңы аппақ.
Ақ самалға ақ тамағын сипатқан,
Ару қыздар көз тартады тағатты ап!

Теңіз бүгін еркелейді жайдары,
Толқындардың сыңғырлайды майда әні.
Шағаланың қанатынан жыр есіп,
Қытықтайды қиялыңды қайдағы!

Көктем исі бұрқырайды жусаннан,
Таңғы шықпен жер маңдайы бусанған.
Аналардың жүрегіндей мейірімді,
Мейірімді таңдар күтіп тұрса алдан!

Жауқазыны, қызғалдағы, лаласы,
Нәзік гүлдер қаптайды ертең қарашы!
Жеңгейлердің сезіміндей бауырмал,
Адамдардың тату болса арасы!

Ақпан ұзап, барады ұзап әрі қыс,
Қарлығашым, ауылыма алып ұш!
Бойжеткендей алыстардан хат күткен,
Жүректерді баурап жүрсін сағыныш!

Ақ тамшыны жас шыбықта дір еткен,
Көрген кезде күй төгілді жүректен.
Мерекеңіз құтты болсын, арулар,
Құттықтаймыз сіздерді аппақ тілекпен!

***
Жаурағанды келді ме жылытқалы,
Кетті ғой айналаның күліп бәрі!
Құтты болсын аналар мерекесі,
Секілді арман таңы, үміт бағы!

Әтір исін шашады дала бүгін,
Мөлдір көктен шуақты қарады күн!
Аппақ гүлдер самалмен аймаласқан,
Алау ерін, қыздар ма қара бұрым?!

Қанатындай ақ ұлпа шағаланың,
Көтеріліп биікке барады әнім.
Көктеме – өмір тербетіп тұр әлемді,
Анамыздай жейтұғын бала қамын!

***
Бұрыннан  ерекше ғой бұл айымыз,
Бұл ай кірсе, кіреді шырайымыз!
Аман болсын аналар,ару қыздар,
Ұлықтап жүретұғын ұдайы біз!

Жаратқан жар болсыншы жағдайына,
Таусылмайтын ән берсін таңдайына!
Етегіне сүйкімді перзент еріп,
Баянды бақыт жазсын маңдайына!

Көңілі қуанышқа толып тұрсын,
Төріне тосын қазына келіп кірсін!

Өтіріктің малақайын,
Үсісем де кимедім.
Жегіп арман ала тайын,
Өз арбамды сүйредім.

Ащы ойымды басу үшін,
Тұщыны үрлеп ұрттадым.
Біреулерден асу үшін,
Жағасынан жыртпадым.

Туған жерге тартып туғам,
Сүйем қоңыр топырағын.
Ай астында балқып туған,
Өлең жазып отырамын.

Бұршағындай болмағанмен,
Жусанындай жұмсақпын.
Толқынындай толғанам мен,
Ұлымын кең құрсақтың.

Әйнегімді ұрып тұрады,
Пәк пейілді балалық.
Өмірге құштар үміт құрағы,
Құлайды күнге таранып.

Сағыныштың көк түтінін,
Сарғайғанша шектім көп.
Ойланумен өтті күнім,
Сезімімде секпіл жоқ.

КӨКТЕМДІ 
САҒЫНДЫМ

Көктемді сағындым,
Найзағай күркіреген.
Шалғыны шағылдың,
Шалқитын бүркіп өлең!

Күндерді аңсадым,
Жауыны құйып тұратын.
Бозторғай салса әнін,
Толқитын ұйып қыратым!

Жаныңды жандыратын,
Гүлдерге ынтық ағаң.
Есіңнен тандыратын,
Исін айт бұрқыраған!

Шашқанда таң шуағын,
Кең жайлау керілетін.
Ақ маржан – тамшыларым,
Алдымда төгілетін!

Қайтқан құс кіріп тұрады,
Түсіме күнде менің.
Көңлімнің тұнып бұлағы,
Көктемде түрленемін!

АЛТЫНКҮРЕК

Алтынкүрек ауылға беттегелі,
Тентегіңнің болып тұр тек дегені.
Ақпан байғұс жия алмай етекжеңін,
Ерте түскен қонаққа өкпеледі.
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А – материалдың жариялану ақысы төленген

Тектілік бар сенің 
таза қаныңда

Арулар ардақталды

Маржан 
жырлы 

Марқабай

Айнымас Дос, ақиық Азамат Қырғызстанның Ел ақыны 
Мархабай Ааматовтың 65 жасқа толған мерейтойына

жыр шашу

Sharaına

ҚАЗАҚТЫҢ МҰҢЫ МЕН ШЫНДЫҚТЫҢ ЖЫРЫ – «ҚАЗАҚ ҮНІ» ГАЗЕТІНЕ ЖАЗЫЛЫҢЫЗДАР! 
ЖАЗЫЛУ ИНДЕКСІ – 65380

«Қазпошта» арқылы жазылу бағасы:

1 ай қала 379,24 3 ай қала 1137,72 6 ай қала 2275,44 12 ай кала 4550,88
1 ай ауыл/аудан 397,86 3 ай ауыл/аудан 1193,58 6 ай ауыл/аудан 2387,16 12 ай ауыл/аудан 4774,32

Қазаққырғыз бір ананың баласы,
Тауы бірге, ұқсас байтақ даласы.
Қазақтармен бауыр болып келеді
Айтматов пен Ааматовтың арасы.

Екі елдің де етене ғой арманы,
Ортақ талай оғланы мен тарланы.
Кеше  екі елге шоқ тастаса кещелер, 
Марқа ағамыз жырмен қайта жалғады...

Марқабайдың маржандай ғой жыры шын,
Еркін сезер екі елдің де тынысын.
Ағасы бар – додабұзар Досанов,
Айтпағанда, Қазыбектей інісін...

Таланты асып тұрсадағы тасынбай,
Сөйлейді ағам қажет кезде жасындай!
Шарла әлемді,
Асқар тауға биіктеп,
Ақ қалпақпен Алатаудың басындай!

Қазыбек ИСА,
Халықаралық Алаш сыйлығының 

лауреаты, Халықаралық Сергей Есенин 
атындағы  сыйлық – «Алтын Күз» ордені 

иегері, ЮНЕСКО Әлемдік өнер және 
мәдениет академиясының академигі

10.03.2019.

Қазақстан Республикасының Қарулы 
Күштері Радиоэлектроника және байланыс 
әскери-инженерлік институтында 8-Наурыз 
Халықаралық әйелдер мерекесіне орай, 
ардақты аруларымызбен көпбалалы әскери 
қызметшілердің жұбайларына құрмет 
көрсетілді. 

Әскери оқуорнының мәдени демалу 
орта лығында тәрбие және идеологиялық 
басқармасы және институттың ер азамтта ры
ның ұйымдастыруымен мерекелік концерттік 
бағдарлама қойылды.

Мерекелік шара барысында сөз алған ин
ститут бастығы полковник Асқар Мұстабеков 
әскери институт қабырғасында еразамат
тармен қатар, қиындыққа мойымай, болашақ 
офицерлерді дайындауда аянбай еңбек ететін 
нәзік жандылардың қоғамдағы алар орнын 
айта келе, «Сіздерді  көктемнің алғашқы  айын
да еліміздің барлық жерінде тойланатын 8на
урыз әжелер, аналар, қыздар мейрамымен шын 
жүректен құттықтаймын. Сіздерге әлемнің 
нұрын, өмірдің гүлін, көктемнің шуағын 
тілейміз. Мына жарық дүниенің мәні де, сәні 
де сіздерсіздер!» – деді.

Институт қабырғасындағы барлық әйелдер 
қауымын институт бастығының бұйрығымен 
қаржылай сыйлықақымен қатар алғыс хаттар, 
мақтау грамоталарымен марапаттады.

І
Әбділда ақын  айтқандай 
«Басымда менің  ақ қалпақ,
Оюлап шетін сырғызған.
Менің де бетім жапжалпақ,
Сенің де бетің жапжалпақ,
Айырмам қайсы қырғыздан».
Сүйінбай ақын жырлайды:
«Мен  барсам қазақ ауылына,
Білінбес қырғыз екенім».
Екі Ұлы ақын айтып тұр
Қырғызқазақ егіз екенін.

ІІ
Мархабай Досым!
Аз болған жоқ бұл өмірдің сынағы
Тағдыр сені талай мәрте сынады
Сондай сәтте жалғыз панаң – жар құшағы – 
Аида!
Жанған отқа бірге күйді сенімен,
Қуаныш пен қайғыңың сыңары,

Аз болған жоқ бұл өмірдің сынағы,
Тағдыр сені аяусызақ сынады.
Сондай сәтте бірге өртенген Аидаң
Ақыл, қайрат болды сонда сыңары.

Күн  мен түндей алмасты,
Ақ жол менен  қара жол.
Жағаңа күншілдер де жармасты.
Таптың сонда дара жол!

Мархабай Досым бауырым
Көтердің жүктің ауырын.

Енді алдағы өмірде,
Болмасын  дауыл, жауының.

ІІІ
Тектілік бар қаныңда,
Аида жарың жаныңда
Қос құлыншақ –
Арузат пен Феризат–
Баға жетпес  бақытың,
Жанатын шағың жалында!

Бөкеден ұшқан сұңқарсың,
Топтан озған тұлпарсың!
Жанып сүйген жан Аидаң барында.
Әлі талай биіктерге шырқарсың.

Алпыс бесің көктемің,
Көктемдей болып көктедің.
Алла жар боп ақ күн  тусын алдыңнан,
Нұрын төксін көкте күн!

Құттықтаймыз, қуанамыз бәріміз,
Алатауды жаңғыртсын бір әніміз,
Қырғызқазақ қуанышты бөлісіп,
Жүз жасында жүздесейік тағы біз!

Тілекшімін – осы анық,
Досың  – Сәбит Досанов,
ҚР Мемлекеттік сыйлығының лауреаты,   
Қазақстанның Құрметті Азаматы

Алматы – Бішкек – Алматы.
11 -наурыз, 2019 жыл.

Құттықтаймыз!

Мерекелік кеште жігіттер әзілсықақ 
қойылымдар көрсетсе, еліміздің эстрада 
жұлдыздары әсем әндерін сыйға тартты. 

Алматы қаласындағы Радиоэлектроника 
және байланыс әскериинженерлік инсти
тутында 200ге жуық нәзік жандылар Отан 
алдында қызмет етуде. Барлығының мақ
саты еразаматтармен қатар Отанымыз –  
Қазақстанның беріктігін, тәуелсіздігін сақтау.

Сонымен қатар, әскери қоғамда әскери 
қызметшілердің жұбайларының алар орны 
жоғары. Әрбір Отан қорғаушы қызмет орнын 
таңдамайды. Бұйрық келсе, еліміздің түкпір
түкпіріне кете береді. Осындайда, кеттік 
десе еріп, көштік десе көніп жүрген әйел 

азаматтар батыр әйелдер деуге әбден лайық. 
Отан отбасынан басталады. Ошақ қасында 
жолдасының қиындықтарын түсінетін, ыстық
суығына күйінетін, балаларының үлгілі анасы 
болып, отбасыны ұйыған айрандай ұстайтын 
шаңырақта береке, бақыт, қуаныш болады. 

Данышпанды да ханды да, ақын менен ба
тырды да дүниеге алып келген Ана, бәріміз ана
дан жаралдық. Осы орайда, Радиоэлектроника 
және байланыс әскериинженерлік инсти
тутының ұжымы барлық нәзік жандыларды 
төл мерекесімен шын жүректен құттықтайды.

 Ербол ӘЛІБАЕВ
 РЭжБӘИИ баспасөз қызметі


